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spolu s horúcim letom sa nám rozbehol i nový rotarián
sky rok 2023–24 a mne sa naskytla príležitosť prihovoriť 
sa Vám po prvýkrát v Rotary Good News z postu guver
nérky nášho dištriktu. Oslovujem Vás s veľkou radosťou 
a pokorou, pretože je pre mňa cťou slúžiť v tejto úžasnej 
organizácii a spolu s Vami napĺňať hodnotové ciele 
Rotary. Dovoľte mi začať tým najdôležitejším – poďako
vaním za Vaše odhodlanie a obetavosť, ktorú ste preja
vovali pri službe iným počas minulých rokov. Osobitné 
poďakovanie z tohto miesta vyslovujem PDG Jaroslavovi 
Šuranskému a IPDG Georgeovi Podzimkovi, s ktorými 
sme v uplynulom roku pôsobili vo Výkonnej rade 
Dištriktu 2240. Počas svojej misie sa budem snažiť nad
väzovať a pokračovať v nimi začatej a realizovanej 
práci. Úspešné medzinárodné grantové projekty, 
pomoc Ukrajine, medzinárodná výmena mládeže, 
RYLA a mnoho ďalších programov patria medzi naše 
najsilnejšie stránky, v ktorých je mojim záväzkom 
zachovať kontinuitu. 

S odvahou a cieľavedomosťou nastupujeme do 
nového rotariánskeho roka 2023–24 a ja verím, že spo
ločne dosiahneme významné a zmysluplné veci. Moje 
priority sú jasné: starostlivosť o členskú základňu 
a naše kluby, zlepšenie komunikácie, zintenzívnenie 
informovanosti a pokračujúca služba mládeži. A ich 
prostredníctvom napĺňanie motta „Tvor nádej vo svete“ 
(Create Hope in the World).

Verím, že spoločne dokážeme posilniť a rozvíjať naše 
rady. Akiste budete súhlasiť s tým, že dáva zmysel pri
viesť nových adeptov na členstvo v klube doň vtedy, ak 
sa existujúci členovia cítia v klube dobre, sú zapojení 
do aktivít svojho klubu, stotožnení s jeho cieľmi a vní
majú silu priateľstva v celej Rotary rodine. Ide o hod
noty, ktoré sa nedajú „dodať zvonka“. Sú výsledkom 
predovšetkým vlastnej vnútornej snahy a pozitívneho 
prístupu členov jednotlivých klubov. V tomto smere ale 
môže dištrikt významne pomôcť – či už užšou spoluprá
cou činovníkov klubov s asistentmi guvernéra, členmi 
najmä výboru pre rozvoj členstva, Rotary Leadership 

Inštitútu a výboru pre vzdelávanie, skúsenými rota
riánmi z iných klubov. Budem tiež veľmi rada nápo
mocná a osobne sa angažovať pri podpore malých klu
bov a novovznikajúcich klubov.

Dúfam, že Vám cennou inšpiráciou bude i obsah 
nášho dištriktového newslettra. S príspevkami od klu
bov a činovníkov dištriktu by sa Newsletter D2240 mohol 
a mal stať významným nástrojom na zvyšovanie pove
domia, zlepšenie imidžu a komunikácie navonok i do 
vnútra o všetkom, čo sa v kluboch a našom dištrikte 
deje. Veľmi by som si želala, aby sme boli vnímaní ako 
organizácia srdca a skutkov, ktorá prináša pozitívne 
zmeny do bežného života. Preto, prosím, využite mož
nosť efektívne komunikovať vaše projekty a úspechy. 
Buďme viac otvorení a inkluzívni, naše jednotlivé prí
behy a skúsenosti robia z rotariánskej práce pravdivý 
poklad.

Rotary sa dlhodobo hlási k zodpovednosti za výchovu 
a rozvoj mládeže. Mnohé z našich klubov, a veľmi 
správne, si za svoju hlavnú rotariánsku službu predur
čili službu mládeži a vytváranie príležitostí pre mla
dých. Moja plná podpora bude patriť našim existujú
cim a vznikajúcim Rotaract klubom, činnostiam 
Rotexu, ale i programom výmeny mládeže a RYLA, 
ktoré posúvajú mladých výrazne vpred v ich osobnost
nom raste a rozvoji.

Spoločne si zoberme za cieľ adaptovať priority Rotary 
International v našich kluboch a dištrikte. Budujme 
mosty spolupráce, posilňujme každého rotariána 
a posúvajme náš dištrikt k jednote a súdržnosti. Vzá
jomným rešpektom, úctou a kultivovanou komuniká
ciou máme šancu ich dosiahnuť. 

Nech je toto rotariánske obdobie bohatšie na poro
zumenie a kamarátske vzťahy. 

S rotariánskym pozdravom vaša

KATARÍNA ČECHOVÁ

Guvernérka Dištriktu 2240

R O T A R Y  I N T E R N A T I O N A L  (vznik 1905 v USA) je kreativní společenství s vysokým synergickým potenciálem. Má celosvětovou působnost, je nepolitické, 

národnostně a nábožensky tolerantní, podporuje rozvoj regionu (státu), v němž působí. Pro ČR a SR je společnou koordinační složkou Rotary Distrikt 2240. Emblém 

RI a pojmy jako ROTARY INTERNATIONAL, ROTARY, ROTARY KLUB a ROTARIÁN jsou mezinárodními zákony chráněná označení a jejich užití podléhá souhlasu ústředí RI. 

V Rotary klubech (samostatné právní subjekty) se sdružují špičkoví odborníci a odbornice nejrozmanitějších profesí. Členům a členkám Rotary nabízí kultivovaný životní 

styl podle jejich osobních zájmů, otevřené přátelské vztahy a další rozvoj jejich osobnosti. Rotary svými nezištnými aktivitami a všeobecně prospěšnými projekty 

(službami) pozitivně ovlivňuje širší komunitu v místě svého působení a napomáhá utváření občanské společnosti v duchu svého trvalého kréda: „Service above self“.

 

Názory publikované v tomto časopise se nemusejí shodovat se stanovisky Rotary International nebo Nadace Rotary. 

GLOSÁŘ

Dobrý deň, 
milé priateľky a priatelia,



4 R O T A R Y  G O O D  N E W S  4 | 2 0 2 3

07



R O T A R Y  G O O D  N E W S  4 | 2 0 2 3 5

ČERVENEC Miluji Rotary z mnoha 
důvodů, možná nejvíce pro to, čeho 
se nám daří dosáhnout, když spo
lupracujeme. Věřím, že žádná jiná 
skupina nám podobná neexistuje. 
Během posledních pěti let po
mohla Nadace Rotary 100 milio
nům příjemců. To je něco ohromu
jícího! Jenomže těch, kdo potřebují 
pomoc, je mnoho. Existuje nespo
čet dalších lidí, které bychom mohli oslovit a podpořit právě 
teď, ale museli bychom na to mít zdroje. V příštích pěti letech 
bychom mohli pomoci dvojnásobku příjemců. Pomoc nám v tom 
jsou připraveni i další vaši přátelé z Rotaract a Rotary klubů. 
Nemohou se dočkat dalších grantů, které by jim umožnily po
skytovat pomoc více lidem z těch, kdo nás potřebují. 

To je důvod, proč správní rada Nadace Rotary letos stanovila 
pro další rotariánský rok opravdu ambiciózní cíl: darovat 500 mil. 
dolarů, což by bylo nejvíc v naší historii. Ta částka se dělí na 150 
milionů dolarů určených pro jednoroční fond na pomoc s finan
cováním grantů. Dalších 50 milionů dolarů určených na vymýcení 
obrny má být doplněno dalšími 100 miliony dolarů od Nadace 
Billa a Melindy Gatesových. Na posílení naší nadační jistiny 
garantující naši budoucnost počítáme se 60 miliony dolarů z pří
mého dárcovství a s 80 miliony dolarů ze závazků dárců, což je 
celkem 140 milionů dolarů. Zbývajících 60 milionů dolarů chceme 
poskytnout prostřednictvím dalších příspěvků, jako jsou přímé 
dary, peněžní hotovost určená na globální granty a dary do Fondu 
reakce na katastrofy. Věděli jste, že více než 80 procent členů 
Rotary nepřispívá na PolioPlus, nebo že více než 60 procent 
rotariánů nepřispívá Nadaci Rotary? Pro organizaci s 1,4 miliony 
členů to znamená, že téměř 1 milion z nás nepřispívá každý rok. 
Jen si představte, jak obrovský by to byl rozdíl, kdyby každý 
z toho milionu přispíval třeba jen 25 dolary za rok. To by bylo 25 
milionů dolarů, které bychom nemuseli získávat od našich nej
lepších dárců. Každý z nás může něco dát. Proto každého z vás 
žádám, abyste si stanovili jako svůj cíl přispět letos Nadaci Rotary 
tolik, kolik jen můžete. Nikdy jsme si nestanovili tak smělý cíl, 
ale věřím, že vy, kdo tvoříte Rotary, neopomenete reagovat na 
tuto výzvu, zejména když vidíte, o co víc můžeme s těmito pro
středky dosáhnout. Patříme k odvážné organizaci, která se nebojí 
snít o velkých skutcích – a naše sny se v ty skutky mění!

Pojďme letos uvažovat jinak a velkoryseji, abychom mohli 
splnit náš cíl a dělat více pro tvorbu naděje pro svět. Tím se 
nadcházející rotariánský rok stane nezapomenutelným nejen 
pro nás, ale především pro ty, jejichž životů se budeme brzy 
dotýkat.

Překlad: PETR J. PAJAS, PDG

BARRY RASSIN   

Předseda správní rady Nadace Rotary

R. GORDON R. MCINALLY

Prezident Rotary International

POSELSTVÍ PŘEDSEDY 
SPRÁVNÍ RADY NADACE ROTARY

Náš cíl je odvážný
Preklad: IVAN BELAN, PDG

JÚL Tento rok sa prioritne venujeme projektom zameraným na 
podporu duševného zdravia. Toto úsilie je pre mňa veľmi osobné. 
Viem, aké je to vidieť človeka v tichosti trpieť. Bol som tiež sved
kom toho, akú silu dokážu mať osobné vzťahy, aký zásadný vý
znam má diskusia o emocionálnom a duševnom zdraví a ako 
dokáže preventívna starostlivosť a liečba zachrániť život. Výskum 
ukazuje, že vedomé prejavovanie láskavosti a konanie dobročin
ných skutkov je účinným krokom, ktorý môže každý z nás pod
niknúť na ochranu vlastného mentálneho zdravia. Keď vytvárame 
pokoj a mier vo vlastnom vnútri, budeme mať lepšie predpoklady 
na vytvorenie pokoja a mieru aj vo svete. Budovanie mieru je 
podstatou Rotary. Mnoho z našich servisných projektov vytvára 
podmienky pre Pozitívny mier. Neúnavne pracujeme na preko
návaní prekážok a nadväzovaní nových kontaktov a spojení. Tento 
rok budeme propagovať virtuálne medzinárodné výmeny, v rámci 
ktorých naši členovia posilnia tieto dôležité spojenia. Mier nie je 
sen a nie je pasívny. Je to výsledok tvrdej práce, získavania dôvery 
a otvorenej diskusie, ktorá je neľahká. O mier sa musí usilovať 
neustále a odvážne. Všetko, čo robíme vo všetkých oblastiach 
nášho zamerania, má potenciál podporiť nádej, že dosiahnutie 
mieru je možné. Súdržnosť vzťahov a sledovanie spoločného cieľa 
slúžia ako inšpirácia pre každého člena Rotary. Keď sa vedenie 
klubov zameria na to, aby pôsobenie v klube bolo pre ich členov 
vynikajúcim zážitkom, udržíme si viac členov a pritiahneme viac 
potenciálnych členov. Musíme sa snažiť o to, aby ľudia cítili, že 
sú v kluboch vítaní a aby sa všetci mohli aktívne angažovať. 
Našim cieľom je vytvoriť silný pocit príslušnosti k našej rotarián
skej komunite, či už prostredníctvom našich klubových stretnutí, 
alebo servisných činností. Musíme naďalej vytvárať inkluzívne, 
ústretové prostredie, kde každý môže byť sám sebou. Všetci ľudia, 
ktorí majú záujem sa angažovať, by mali mať možnosť nájsť si 
v Rotary svoje miesto – je na nás, aby sme im to umožnili. V prie
behu nasledujúceho roka budem klásť dôraz na pokračovanie 
nášho úsilia v oblasti diverzity, rovnosti a inklúzie. Rotary má 
odzrkadľovať komunity ktorým slúžime a naďalej podnikať vý
znamné kroky na zabezpečenie prístupu k čo najširšiemu spek
tru talentov a odborností, aby sme mohli lepšie slúžiť ľudstvu. 
Budeme pokračovať v posilňovaní postavenia žien a dievčat tým, 
že im umožníme prejaviť potenciál, ktorý je v nich.

Vydávame sa na spoločnú cestu, na ktorú čerpám inšpiráciu 
od škótskeho básnika Roberta Burnsa, ktorý v 18. storočí hovo
ril o tom, ako sa celý svet stáva rodinou, a vyzdvihoval „zmysel 
a hodnotu na celej zemi“. Tento výrok ma vždy burcoval k činu 
a teraz ho zdieľam s vami. Vytvorme si svoj vnútorný mier a šírme 
ho ďalej do sveta. Vytvorme atmosféru spolupatričnosti a nanovo 
si predstavujme budúcnosť Rotary. Spolupracujme s radosťou 
a vytvárajme nádej vo svete.

DOPIS PREZIDENTA RI 

Vytvárajme nádej
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SRPEN Letos vás všechny vyzývám, 
abyste Nadaci Rotary věnovali hod
ně pozornosti. Mámeli dosáhnout 
našich cílů, musíme myslet nad 
rámec toho, nač jsme zvyklí, a ote
vřít se novým představám. Začně
te tím, že budete směleji přemýšlet 
o projektech, které Nadace Rotary 
podporuje. Pokud se váš klub do
sud nezapojil do některého dis
triktního nebo globálního grantu, učiňte tento rok významný 
tím, že se tak stane. Spolupráce s vašimi protějšky z Rotary 
v jiném distriktu na jedné ze sedmi oblastí zaměření Rotary může 
mít trvalý dopad, přesahující vaše nejodvážnější sny. Prozkou
mejte stránky Rotary Showcase na rotary.org/showcase nebo 
si domluvte schůzku mezi vaším klubem a předsedkyní vašeho 
distriktního výboru Nadace Rotary a začněte o tom jednat. Pojď
me se také velkoryseji zamyslet nad tím, jak budeme letos zís
kávat prostředky pro boj s obrnou. Pokud jste tak ještě neuči
nili, začněte tím, že si naplánujete, jak uskutečníte vaši sbírku 
ke Světovému dni obrny, který připadá na 24. říjen. 

Směleji přemýšlet o Nadaci znamená také pamatovat na to, 
že jejím prostřednictvím může naše působnost přesáhnout 
současný rotariánský rok. Mohli bychom toho dosáhnout nejen 
důrazem na udržitelnost výstupů našich grantových projektů, 
ale také sledováním iniciativ, jako je Program pokračování ve 
větším měřítku. Příjemce grantu bude čelit velké výzvě: půjde 
o boj proti rakovině děložního čípku a za zlepšení zdraví žen 
v Egyptě prostřednictvím lepší dostupnosti preventivní péče. 
Nadace Rotary každoročně uděluje 2 miliony dolarů jednomu 
programu vedenému členy Rotary klubu, který se již osvědčil 
a který má potenciál zasáhnout více lidí tím, že bude působit 
během tří až pěti let. Naše Programy pokračování ve větším 
měřítku jsou příkladem smělého myšlení: jejich prostřednictvím 
se snažíme vytvářet dlouhodobě udržitelná partnerství a ná
kladově efektivní programy, které přinášejí hmatatelné výhody 
i po skončení období, kdy jsou financovány. Tímto způsobem 
může Rotary a jeho Nadace pomáhat více lidem na více místech. 

A konečně, mějme na paměti, že naše snaha učinit svět lep
ším by měla přesahovat čas, který je nám na Zemi vyměřen. 
Vzhledem k tomu, že usilujeme o to, aby nadační jistina Nada
ce Rotary k roku 2025 dosáhla hodnoty 2,025 miliardy dolarů, 
měli byste zvážit, zda byste i vy nechtěli po sobě zanechat od
kaz tím, že Nadaci Rotary přispějete darem nebo jí dar v závě
ti určíte. Díky tomu budou mít budoucí generace členů Rotary 
klubů větší finanční zdroje, aby mohly vytvářet pozitivní změ
ny stejně, jak to mnozí dělají nyní, a to mnoha způsoby.

Působme i v budoucnostiV duchu starostlivosti

DOPIS PREZIDENTA RI POSELSTVÍ PŘEDSEDY 
SPRÁVNÍ RADY NADACE ROTARY

Překlad: PETR J. PAJAS, PDGPreklad: IVAN BELAN, PDG

R. GORDON R. MCINALLY

Prezident Rotary International

AUGUST Na Svetovom kongrese Rotary International 2023 v Mel
bourne som požiadal rotariánov, aby vo všetkých sférach svojho 
vplyvu čo najintenzívnejšie propagovali naše úsilie vyzdvihnúť 
potrebu duševného zdravia. To znamená vzájomne sa podporovať, 
poukazovať na služby v oblasti duševného zdravia a nadväzovať 
spoluprácu s odborníkmi v tejto oblasti, s cieľom rozšíriť prístup 
k liečbe. Naša úžasná globálna sieť sa rozrástla. V súčasnosti už 
združuje 1,4 milióna komunitných lídrov, ktorých spája spoločný 
záväzok konať dobro vo svete. Sila a prínos Rotary však nespočíva 
iba v tom, čo robíme pre komunity, ktorým slúžime. Podporujeme 
a posilňujeme tiež jeden druhého tým, že pre našich členov vy
tvárame bezpečný priestor, kde môžu byť sami sebou. Navzájom 
si prejavujeme útechu a starostlivosť. Tieto spojenia majú hlboký 
význam. Hlavný odborník v oblasti zdravotníctva v USA nedávno 
vyhlásil osamelosť za epidémiu verejného zdravia. Dr. Vivek 
Murthy uviedol: „Musíme uprednostniť budovanie sociálnych 
väzieb rovnako, ako sme uprednostnili iné kritické problémy 
verejného zdravia, ako sú fajčenie, obezita a poruchy spôsobené 
užívaním návykových látok.“ Som hrdý na to, čo Rotary urobilo 
naprieč generáciami pre budovanie takýchto sociálnych väzieb. 
V odbornom stanovisku doktora Murthyho publikovanom v ja
nuári 2023 sa poukazuje na osamelosť a čo môže v tejto súvislosti 
urobiť Rotary. Nedávno publikovaná štúdia Štátnej univerzity 
v Ohiu zistila, že prejavovanie láskavosti bolo jediné z troch 
testovaných intervencií v oblasti duševného zdravia, čo pomáhalo 
ľuďom cítiť sa viac súdržnými s ostatnými. Spoluautor štúdie 
David Cregg uviedol: „Zdá sa, že prejavovanie láskavosti je jedným 
z najlepších spôsobov, ako podporiť tieto väzby.“ Výsledky tohto 
výskumu poukazujú na to, že konanie dobra prospieva komu
nitám, ktorým slúžime, ale prospieva aj nám. Hodláme sa viac 
zameriavať na duševné zdravie, no toto úsilie netreba považo
vať za niečo nové v rámci Rotary, ale skôr za niečo, čo môžeme 
robiť lepšie a čo má v dôsledku toho väčší vplyv na nás samých 
a na ľudí, ktorým slúžime. Toto úsilie nezačíname od nuly. 
Akčná skupina Rotary pre iniciatívy v oblasti duševného zdra
via sa na tento druh problémov zameriava už niekoľko rokov. 
Spoľahneme sa teda na členov tejto skupiny, že povedú našu 
činnosť súvisiacu s budovaním povedomia o duševnom zdraví. 

Starostlivosť o duševné zdravie zapadá do niekoľkých oblastí 
nášho zamerania. Od mája sa poskytlo 41 globálnych grantových 
projektov so zameraním na duševné zdravie. Mnohé z nich 
majú obrovský potenciál a v nasledujúcich mesiacoch budeme 
o nich informovať. Spoločne sa teda snažme odstrániť stigmu 
spojenú s emocionálnym zdravím, zvýšiť povedomie o potrebách 
duševného zdravia a zlepšiť prístup k preventívnym a inter
venčným službám v oblasti duševného zdravia. Spoločne vy-
tvoríme nádej vo svete.

BARRY RASSIN   

Předseda správní rady Nadace Rotary
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Spojené štáty americké 
Malé skupiny väzňov zo štátnej väznice 

Folsom v Kalifornii sa zapojili do pro-

jektu neďalekého Rotary klubu Came-

ron Park. Klub od roku 2007 sústreďuje 

v oblasti Sacramenta použité bicykle, 

ktoré zváža do väznice Folsom, kde ich 

väzni opravujú. Rotariáni tak každoroč-

ne zabezpečia až 500 repasovaných bi-

cyklov pre školákov z nízkopríjmových 

domácností a pre organizácie starajú-

ce sa o ľudí bez domova, veteránov, 

utečencov a rodiny vysídlené v dôsled-

ku lesných požiarov. „Program renová-

cie bicyklov umožňuje našim väzňom 

získať cenné zručnosti a zároveň im 

dáva príležitosť zmysluplne sa vrátiť 

k našej komunite,“ vysvetľuje Tracy 

Johnson, výkonná riaditeľka väznice 

Folsom. „Hoci je to iba jeden krok na 

ceste k náprave väzňov, ide o veľký 

posun v oblasti vytvárania pozitívnej 

zmeny.“ Klub na tento projekt vyna-

kladá približne 1 200 dolárov ročne. 

„Vnímam to ako obojstranne výhodný 

program,“ poznamenáva predchádza-

júci prezident klubu Don Fuller. „My sú-

streďujeme bicykle, ktoré ľudia nechcú. 

Väzni získavajú pocit satisfakcie.“

Uruguay
RC Fray Bentos rozdal 320 porcí paelly 

během tradičního vaření pod širým 

nebem, při kterém se od roku 2016 

vybraly už tisíce dolarů na aktivity 

klubu. Na letošní dubnové akci se po-

dílelo 23 členů klubu, kteří pod vede-

ním šéfkuchaře Eduarda Casalese 

z restaurace La Tomasa oloupali 

a nakrájeli zeleninu, kterou naplnili 

obří pánve pro přípravu tohoto oblí-

beného rýžového pokrmu. Tentokrát 

akce vynesla přibližně 2 800 dolarů. 

Bylo to snad proto, že paella obsaho-

vala nějaké tajné ingredience? Alfredo 

Batista Fernández, bývalý prezident 

klubu, vysvětluje ten úspěch tím, že 

„vysoká kvalita použitých surovin se 

projevila na chuti, která je pro tuto 

tradiční paellu charakteristická“. To 

vedlo k výtěžku, který umožní realizo-

vat charitativní projekty. Klub se stará 

o soubor invalidních vozíků, berlí, cho-

dítek a holí, které jsou zdarma zapůj-

čovány lidem v nouzi. Tentokrát klub 

použil výtěžek z prodeje na podobné 

účely a rovněž na zbudování 16 bezba-

riérových ramp po celém městě Fray 

Bentos a v místních školách.

ze světa

Lidé činu 
na celém světě
Text: BRAD WEBER 
Překlad do češtiny: PETR J. PAJAS, PDG
Preklad do slovenčiny: IVAN BELAN, PDG

330
liber vážila zelenina 

použitá při vaření 
paelly v Fray Bentos

6  tis.
bicyklov distribuovaných 
rotariánmi z Rotary klubu 
Cameron Park

Rotary klub Cameron Park Rotary klub Fray Bentos
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Taliansko 
Členovia Rotary klubu Milano International-Net zorgani-

zovali v marci amatérske lyžiarske preteky na podporu 

iniciatívy miestnej charity, ktorej cieľom je zabezpečovať 

defibrilátory a zabraňovať tak úmrtiam v dôsledku zásta-

vy srdca. Lyžiarske podujatie prilákalo približne 20 rotariá-

nov, rodinných príslušníkov a priateľov do strediska Apri-

ca, ktoré sa nachádza v priesmyku medzi jazerom Como 

a Dolomitmi. „Na podujatí sa zúčastnilo aj veľa nelyžiarov, 

ktorí si užili krásny slnečný deň, strávený v duchu priateľ-

stva a družnosti,“ približuje predchádzajúca prezidentka 

klubu Chiara Giudiciová. Ďalej uviedla, že zo štartovného 

a sponzorských príspevkov sa na nákup defibrilátora do 

mestského parku podarilo získať viac ako 1 750 dolárov. 

V októbri klub podporil iniciatívu získavajúcu financie 

prostredníctvom futbalových zápasov a iných športových 

podujatí, v rámci ktorej klub sponzoroval padelový turnaj 

(rakety podobné stolnotenisovým a tenisová loptička) 

s 50 účastníkmi. Výťažok z tohto podujatia zabezpečil za-

kúpenie defibrilátora pre policajné oddelenie.

Indonésie 
RC v Jakartě nabízí od roku 2015 zajiš-

tění bezplatných zdravotních prohlídek 

pro starší lidi, matky s dětmi a další. 

V únoru klub v rámci svého již osmého 

zdravotnického veletrhu rozšířil nabíd-

ku prohlídek i na bezdomovce. Rentgen 

odhalil příznaky tuberkulózy, bronchiti-

dy nebo pneumonie u 97 z 223 vyšetře-

ných osob. Klub jim následně pomohl 

překonat překážky bránící v přístupu 

k léčbě. „Naše řešení spočívá v zapojení 

matričního úřadu, který pomáhá s iden-

tifikací bezdomovců. To jim umožní po-

žádat o státní pojištění a následně i do 

nemocnice,“ říká členka klubu Inne 

Ongkodjojo. „Tento případ nám ukázal, 

jak důležité je zajistit podobná vyšetře-

ní veřejného zdraví, zejména pokud jde 

o TBC, která se rychle a rozsáhle přená-

ší,“ říká Arry Basuseno, bývalý prezident 

klubu.

Nigéria 
Šesť členov Rotaract klubu Gbagada v Lagose strávilo  

tri týždne a 810 hodín na rozsiahlom čistení a renovácii 

sociálnych zariadení v Apoštolskej základnej škole v Ketu. 

Za približne 1 000 dolárov od individuálnych darcov rota-

rakťáci vymenili časť strechy a dvoje opotrebovaných 

dverí, vyleštili podlahu, vymaľovali, pustili sa do murár-

skych opráv a najali inštalatéra, aby pripojil schátraný 

blok so šiestimi toaletami k existujúcej vŕtanej studni. 

„Toalety boli v špinavom a žalostnom stave, v dôsledku 

čoho sa zvyšovala absencia v škole s 500 žiakmi kvôli 

chorobám, ako sú hnačka a cholera,“ vysvetľuje predchá-

dzajúci prezident klubu Michael Ekerin. Projekt, ktorý bol 

dokončený v marci, bol jeden z 20 servisných projektov 

klubu počas rotariánskeho roka 2022–23.

1 z 3

5.
miesto – poradie Talianska 
v počte olympijských medailí 
v alpskom lyžovaní

detí v Nigérii nemá 
dostatok vody na 
základné potreby

2.
pořadí zaujímá 

Indonésie na 
globálním žebříčku 

výskytu TBC

Rotary klub Milano International-Net

Rotary klub Jakarta MetropolitanRotaract klub Gbagada
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Étos v akci
Skotský rodák Gordon McInally 
se chystá uskutečnit své 
prezidentské priority.

Text: DAVE KING, foto: MONIKA LOZINSKA, překlad: PETR J. PAJAS, PDG
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Je sváteční Burnsova noc, která je každý rok v lednu 
věnována největšímu skotskému básníkovi Robertu 
Burnsovi. Zní lidová hudba, zvedají se poháry se skot-
skou whisky, s nadšením se zpívají Burnsovy písně 
a přednášejí jeho básně. Samozřejmě nemůže chybět 
ani ozdobný tác s tradiční tlačenkou haggis oblože-
nou tuřínem a bramborami. Jsme v Galashiels, městě 
v hraničním kraji Skotska, zvaném Scottish Borders, 
nedaleko od Gordonova domu v Yetholmu, a jsme 
svědky typicky skotské události, na které se Gordon 
McInally s přáteli cítí jako ve svém živlu

 Heather McInally, Gordonova manželka, má přes 
rameno šerpu z tartanu – kostkované látky se zele-
nými, světle modrými a tmavě červenými kostkami, 
kterou si nechala ušít v roce 1997 pro Mezinárodní 
kongres Rotary International v Glasgow. 

POKUD JDE O HAGGIS, je to teď něco jiného, než 
bývalo. Vyrábí se z ovčích vnitřností – srdce, jater 
a plic – semletých s cibulí, ovesnými vločkami, ovčím 
lojem, solí, pepřem a dalším kořením, vše smíchané 
s vývarem a tradičně pak vařené v očištěném ovčím 
žaludku. Zní to jako kulinářská noční můra, ale na 
svých cestách McInallyovi šíří slávu haggis po celé 
komunitě Rotary.

Heather McInally vysvětluje, jak během svých cest 
po Spojených státech získávali místní suroviny pro 
haggis a jak tu skotskou pochoutku nakonec ohřívali 
na hotelovém pokoji v mikrovlnce. „Vzpomíná, že 
haggis bylo tehdy v místnosti cítit celý týden. Během 
pobytu v Chicagu jsme ji servírovali ostatním členům 
Rady ředitelů RI. Zdá se, že to všem chutnalo, i když 
si asi nebyli úplně jistí, co to vlastně jedí.“

GORDON MCINALLY VYROSTL V PORTOBELLU, 
malebné přímořské oblasti u Edinburghu, známé pro 
své krásné pláže se světlým pískem a dřevěné hráze 
chránící pobřeží, které sahají až do vod fjordu Forth. 
Gordonova matka tam vlastnila a provozovala sou-
kromou školku a jeho otec pracoval pro firmu Macdo-

Vidím mladého dudáka, jak pochoduje 
z hotelové banketní místnosti a z píšťal 
se line melodie známého refrénu písně 
„Statečné Skotsko“. Za ním, oblečen 
v kiltu se zelenými, černými a žlutými 
kostkami, zvaném „Gordon Modern“, 
nese ceremoniální skotskou tlačenku 
„haggis“ Gordon McInally, zvolený 
prezident Rotary International pro 
rok 2023–24.

ze světa

Gordon a Heather 
McInally v South 
Queensferry ve Skotsku
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téma

nald & Muir, která vyrábí whisky Glenmorangie. Jeho 
zesnulý bratr Ian byl o tři roky mladší. Oba tam strá-
vili většinu svého dětství hraním a sledováním ragby.

GORDON A HEATHER SE SETKALI v dospívání 
a jejich vztah se rozvinul na výletě do Florencie v Itá-
lii, kam se vypravili se smíšeným sborem žáků jejich 
oddělených škol v Edinburghu. „Nepleteme se jeden 
druhému do záležitostí, děláme si věci po svém,“ říká 
Heather McInally. „Dokonce i pokud jde o Rotary, tak 
já jsem členkou Rotary klubu cestovatelů v Border-
lands (jde o satelitní klub Rotary klubu v Selkirku), 
zatímco Gordon je členem RC South Queensferry. 
Takhle fungujeme především kvůli našim odlišným 
pracovním závazkům. Oba jsme nezávislí lidé, ale 
vždy, když se večer doma sejdeme, tak si povídáme 
o tom, co jsme dělali.“ Její manžel s tím souhlasí. 

Pár má dvě dcery, Rebeccu a Sarah, a dvě vnoučata, 
Ivy a Florence. Gordon líčí Heather jako „velmi, velmi 
tolerantní dámu, která mi byla v průběhu let velkou 
oporou“. K tomu ještě dodává: „Ona je vždy taková 
moje dobrá vrba, které se mohu svěřovat. Můžu se na 
ni spolehnout, že mi vše řekne tak, jak to opravdu je. 
Když někde vystupuji, všichni mi lichotí, že to bylo 
skvělé. Ale Heather mi řekne pravdu! Vím, že bych 
tuhle práci bez její podpory nezvládal.“

Gordon vzpomíná: „Moji rodiče mně a mému zesnu-
lému bratrovi vštípili smysl pro pomoc a péči o druhé, 
který mně zůstal na celý život. Moje osobní víra, 
i moje výchova v rodině nepochybně ovlivnily moje 
životní volby a kariéru.“ 

Gordon McInally vlastnil a po více než tři deseti-
letí provozoval zubní ordinaci ve skotském hlavním 
městě. Do důchodu odešel v roce 2016. Zastával uči-
telské a zkušební pozice a působil jako předseda 
pobočky Britské pedodontické společnosti. Po mnoha 
letech života v South Queensferry se na penzi McIna-
llyovi přestěhovali do kraje Scottish Borders. Pláno-
vali to ostatně celých těch 30 let. 

„Celou dobu, co jsem pracoval jako zubař, jsme si 
říkali, že by bylo hezké se nakonec usadit v Borders, 
protože odtud pocházeli moji předkové,“ říká. "Rodina 
mé matky se živila zemědělstvím a moje matka se 

narodila na farmě asi 15 mil odtud. Od té doby, co jsme 
sem přišli, říkám lidem, že mám pocit, jako by se moje 
DNA vrátila domů.“

K Rotary se Gordon McInally dostal ve svých 26 
letech. Členem klubu South Queensferry se stal na 
pozvání přítele farmáře, také příslušníka rodinné 
církve. „Zpočátku jsem viděl Rotary klub jako skvělý 
způsob, jak získávat přátele ve městě a dělat něco, 
co by prospělo širší komunitě,“ říká. „Postupně jsem 
si uvědomil, jak velkou práci odvádí Rotary všude na 
světě, a už mě to chytilo“.

S výjimkou tříletého období, kdy byl členem nyní 
již bohužel uzavřeného Rotary klubu Kelso, je Gor-
don stále členem klubu South Queensferry. V letech 
1997–98 byl guvernérem distriktu a v letech 2004–05 
oslavil sté výročí Rotary tím, že sloužil jako předseda 
Rotary International ve Velké Británii a Irsku (RIBI).

Krátce předtím, než se stal předsedou RIBI, pobý-
val Gordon McInally ve Rwandě a v Jižní Africe, kde 
pracoval s dětmi osiřelými po genocidě z roku 1994 
nebo kvůli epidemii HIV/AIDS. Následně pomohl 
založit partnerský projekt RIBI s organizací Hope and 
Homes for Children (Naděje a domovy pro děti), který 
fungoval v obou zemích a poskytoval podporu sirot-
kům, pokud jde o potraviny, přístřeší, léky a vzdělání, 
aby se dočkali lepší budoucnosti. McInally je hrdým 
patronem organizace Naděje a domovy pro děti, která 
nyní podporuje rwandskou vládu při vývoji národního 
systému ochrany dětí, jehož cílem je minimalizovat 
rozpad rodin a nabízet rodině podobné alternativy.

McInallyho práce v Africe se rozšířila i do Keni. 
Těsně před pandemií covidu-19 tam odcestoval a jako 
dobrovolník se zapojil do iniciativy vedené členy skot-
ských Rotary klubů. Ve vesnici Nyumbani prováděl 
zubní prohlídky. Nyumbani je soběstačná, účelově 
vybudovaná ekologická vesnice, která poskytuje 
domov a podporu osiřelým dětem a prarodičům – 
jejich opatrovníkům. Gordon také pomáhal při rekon-
strukci ubytoven pro obyvatele vesnice.

BRATR GORDONA, IAN MCINALLY, po absolvování 
Heriot-Watt University v Edinburghu žil nedaleko 
Londýna, kde byl členem Rotaract klubu a kde také 
potkal svou ženu. Oba bratři a jejich rodiny se v prů-
běhu let navštěvovaly, aniž by Gordon tušil, že jeho 
bratr trpí typem deprese, kterou Winston Churchill 
nazýval „černý pes“. Ian McInally si vzal život 8. února 
2014. Tento okamžik navždy změnil životy těch, kteří 
Iana milovali. Stále si kladou otázku: Proč? Čeho jsme 
si nevšimli? Mohli jsme něco víc udělat?

V lednovém projevu na Mezinárodním shromáždění 
na Floridě Gordon McInally poprvé veřejně promluvil 
o sebevraždě svého bratra. „Věřte mi, nemluvilo se mi 
snadno,“ říká. „Ten den to bylo poprvé, co jsem tím 
dokázal projít, aniž bych se hroutil.“

„Zjistil jsem, že Rotary je skvělý nástroj 
na to, abychom se mohli starat o ostatní 
a pomáhat jim. Rotary mi též dalo přátele 
po celém světě a v důsledku toho ještě lépe 
chápu svět, v němž žijeme. To vše přispělo 
k rozvoji mé osobnosti a stále mě to 
oslovuje a pobízí k tomu, abych tuto ideu 
sdílel s ostatními.“

Vpravo McInally 
s Annou Hinniganovou, 
provozní manažerkou 
výrobce tartanových látek 
v Selkirku ve skotském 
Lochcarronu 
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UPREDNOSTŇOVANIE 
DUŠEVNÉHO ZDRAVIA 
Rozprávanie o duševných chorobách 
a emocionálnom zdraví môže byť ne-
príjemné. Pre dosiahnutie všeobecné-
ho blaha globálnej komunity Rotary je 
to však nevyhnutné. Prezident RI Gor-
don McInally nabáda kluby a dištrikty, 
aby sa usilovali o vytváranie bezpeč-
ného prostredia, kde sa tejto téme 
venuje náležitá pozornosť a všetci sa 
tu cítia vítaní a rovnocenní. Zvážte, aké 
kroky je potrebné uskutočniť, aby ste 
takéto bezpečné prostredie dosiahli:  
·  ·  odstrániť akúkoľvek stigmu spájanú
 s diskusiou o emocionálnom zdraví 
· · zvýšiť povedomie o problematike 
 duševného zdravia 
· · zlepšiť prístup k starostlivosti 
 o duševné zdravie

POSILNENIE POSTAVENIA DIEVČAT 
McInally bude pokračovať v iniciatíve 
zameranej na posilnenie potenciálu 
dievčat a žien na celom svete, ktorú 
do života uviedol prezident RI 2021–22 
Shekhar Mehta a podporovala ju aj 
prezidentka RI 2022–23 Jennifer Jones. 
Rotary apeluje na svojich členov, aby 
naďalej hľadali spôsoby, ako zlepšiť 
zdravie, vzdelanie, ekonomickú bez-
pečnosť a postavenie dievčat. 

BUDOVANIE MIERU PROSTREDNÍC
TVOM VIRTUÁLNYCH VÝMEN 
Práca členov Rotary na budovaní 
mierových riešení má dlhú históriu. 
Úspech v tejto oblasti sa štandardne 
dosahoval najmä prostredníctvom 

osobných kontaktov, no pandémia co-
vidu-19 toto úsilie značne skompliko-
vala. Mnoho sme sa však počas tohto 
naučili, tak sa tým inšpirujme. McIna-
lly vyzýva dištrikty, aby do viacerých 
svojich programov, podujatí a aktivít 
začlenili virtuálne komponenty. Vďaka 
využívaniu inovatívnych technológií 
na nadväzovanie kontaktov dávame 
väčšiemu počtu ľudí príležitosť zažiť 
globálnu rotariánsku komunitu a zá-
roveň kladieme základy budovania 
mieru prostredníctvom lepšieho me-
dzikultúrneho dialógu, informovanosti 
a porozumenia. Vďaka využívaniu 
týchto virtuálnych praktík v našich vý-
menných programoch, ako sú Rotary 
Youth Exchanges a Rotary Friendship 
Exchanges, sa umožní: 
· · využívanie nových spôsobov, 

prostredníctvom ktorých budú čle-
novia Rotary a účastníci programov 
spoznávať iné kultúry, nadväzovať 
nové priateľstvá a rozširovať svoje 
globálne povedomie 

· · sprístupnenie členstva v Rotary
ľuďom s časovými, zdravotnými ale-
bo finančnými problémami 

· · budovanie silnejšej medzikultúrnej
komunikácie a porozumenia a v ko-
nečnom dôsledku podporovanie 
stabilnejších a mierumilovnejších 
komunít

Viac informácií nájdete na stránke 
rotary.org/initiatives2324

Nevyprávěl ten příběh proto, aby ho někdo litoval. 
Spíše chtěl lidi upozornit na to, že problémy s dušev-
ním zdravím se mohou dotknout kohokoliv, aby 
vysvětlil, proč jej toto téma tak moc zajímá. Říká, že 
„řada lidí za mnou potom přicházela s tím, že příběh 
jejich rodiny se velmi podobá tomu jeho“.

V loňském roce zastupoval Gordon McInally chari-
tativní organizaci Bipolar UK, která nakonec uzavřela 
partnerství s RIBI. Gordon po zkušenostech s osudem 
svého bratra s touto organizací  velmi sympatizuje. Pod-
pořil ji tím, že uspořádal webinář o prevenci sebevražd 
a natočil video o stavu, který k nim může vést. Proto 
je také péče o duševní zdraví jednou z jeho prezident-
ských priorit. „Když vyzývám Rotary, aby se této nové 
iniciativy aktivně ujalo, jde mi o to, abychom se zbavili 
stigmatických pocitů spojovaných s úvahami o dušev-
ním zdraví, abychom pomáhali nacházet možnosti kva-
litnější péče pro tyto nemocné a také je podporovali na 
jejich cestě za uzdravením.“ Rotary tak Gordonovi nabízí 
další příležitost k tomu, aby v praxi uplatňoval tyto 
svoje etické zásady. Několik dní po lednových oslavách 
jsou McInallovi na hřišti ragbyového klubu Kelso Rugby 
Football Club, aby sledovali derby klubu Kelso a klubu 
Gala, který hraje v první divizi národní ligy. Pokud exis-
tuje nějaká vášeň společná lidem z kraje Borders, pak 
je to ragby. V tomto kraji vyrostli někteří z nejlepších 
skotských ragbyových hráčů, z nichž mnozí hráli i ve 
slovutném klubu British & Irish Lions. K McInallyo-
vým se v klubovně u oběda připojilo šest jejich přátel 
z místních Rotary klubů. Podávala se čočková polévka 
a hovězí řízek. Častý smích provázel jejich rozhovor 
s přáteli dychtícími vyslechnout, co nového se událo.

PREZIDENTSKÉ INICIATÍVY NA ROK 2023–24
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ze světa

Bývalého policistu Douga Forsytha přitom napadlo 
se při této příležitosti dotázat Nela Hastieho, prezi-
denta ragbyového klubu Kelso RFC, zda by se neza-
jímal o členství v nově založeném Rotary klubu Bor-
derlands, určeného pro ty, kdo často musí cestovat. 

Forsyth to zdůvodňuje slovy: „Neil ví, k čemu Rotary 
v komunitě je, a také se mu líbí flexibilní přístup 
toho nového ‚cestovatelského‘ Rotary klubu. My se 
nescházíme každý týden, ani společně nestolujeme. 
Scházíme se třeba jednou za měsíc na kávu a koláček 
a přemýšlíme o projektech. Jsme tu proto, abychom se 
Rotary účastnili aktivně, ne proto, abychom si o něm 
jen povídali. Jde nám o to, aby Rotary bylo aktivní 
a atraktivní.“ Gordon McInally souhlasně přitakává 
a jen poznamená: „To je to skutečně flexibilní Rotary 
a je to také jeho budoucnost.“

U stolu panuje všeobecný obdiv k muži, který se 
stane prezidentem Rotary International. Bude dru-
hým rotariánem ze Skotska a šestým z Velké Britá-
nie, komu byla tato funkce svěřena. Sandy McKenzie, 
prezidentka Rotary klubu South Queensferry, zdů-
razňuje, že na tento úspěch jsou všichni velmi hrdí. 
„Jsme naprosto nadšeni,“ říká. „Gordon je rotarián, 
který stojí oběma nohama na pevné zemi.“

Kolegyně z Gordonova klubu Kate Gibb prozra-
zuje, že vždy věděla, že její dobrý přítel, kterého zná 
téměř 30 let, dosáhne jednoho dne až na vrchol Rotary 

International. „Vzpomínám si, jak jsem kdysi řekla jed-
nomu ministrantovi naší církve, že Gordon se jednou 
stane prezidentem Rotary International,“ říká Kate. 
„Mám na to instinkt. Gordon je skromný, pokorný 
a pracovitý člověk.“

Gordon McInally býval ve svých ragbyových dnech 
útočníkem druhé řady s číslem 8. Připouští, že „tahle 
slibná kariéra skončila kvůli podstatnému nedostatku 
talentu“. Ragby je stále součástí života rodiny. Heather 
McInally si vzpomíná, jak jednou v Kelso natáčela tele-
vize a kamery se zaměřily na jejich dceru Sarah, tehdy 
ještě batole, kterou Gordon vzal s sebou na tribunu. 
„Koukejte, tady v Borders začínají už jako batolata,“ 
provázel to svým lyricky laděným hlasem Bill McLaren, 
legendární ragbyový komentátor stanice BBC. 

Gala vyhrála nad Kelso 36:31 jen díky dvěma troj-
kám z penalty. Při odchodu Heather poznamenává: 
„Gordon ve svých vystoupeních vtipkoval, že čekal, 
až se někdo z nominačního výboru na prezidenta RI 
ozve a řekne: ‚Promiňte, obrátili jsme se s návrhem 
nominace na prezidenta na nevhodnou osobu. Chtěli 
jsme oslovit někoho jiného ze seznamu!‘“ 

HEATHER SE DÁLE VYZNÁVÁ: „Je to obrovská čest. 
Setkáváme se s hlavami států, navštěvujeme okouz-
lující místa a já se štípu do ruky a v duchu si říkám 
‚Jsem to já, Heather? Co tady proboha děláme?‘ Pochá-
zíme z malé vesnice ve Skotsku s 500 obyvateli a tady 
najednou zastupujeme Rotary International.“

Při loučení pak Heather přiznává, jak nesmírně si 
váží toho, čeho Gordon dosáhl: „Samozřejmě jsem na 
něj hrdá,“ říká, „ale prosím, neříkej mu to!“

„Moji rodiče mně a mému bratrovi 
vštípili smysl pro pomoc a péči o druhé, 
který mi zůstal po celý život.“

McInally s dcerami  
Sarah Wardell (vlevo) 
a Rebeccou McInally 
v Yetholmu



Registrujte se ještě dnes na  
convention.rotary.org

Tvořte nápady.
Vytvářejte prostor pro lepší budoucnost. 
Sdílejte naději s celým světem. 

THE 2024 ROTARY 
INTERNATIONAL  
CONVENTION  

SINGAPUR | 25–29 KVĚTEN 2024
ZAREGISTRUJTE SE DO 15. PROSINCE 
2023 NEŽ SE ZVÝŠÍ CENY

Registrujte se do 15. prosince za lepší cenu.
Buďte součástí největší Rotary akce roku!



16 R O T A R Y  G O O D  N E W S  4 | 2 0 2 3

SVETOVÝ KONGRES RI  2024 

Na brzkou shledanou, 
Singapure
Singapur a Rotary mají některé věci společné. Jednou z nich je to, že lidé žijící 
na tomto ostrově v Jihovýchodní Asii, na kterém se bude konat mezinárodní 
kongres Rotary v roce 2024, jsou známi tím, že se u nich mísí kultury a že si 
váží obchodních spojení a inovací.
Překlad: PETR J. PAJAS, PDG (CZ), IVAN BELAN, PDG (SK)

dyž Rotary vybíralo místo konání 
kongresu, řekl tehdejší RI prezi-
dent, Ian H.S. Riseley, že vynika-

jícím místem je Singapur, coby globální 
obchodní a znalostní centrum. „Vzhledem 
k naší mezinárodní působnosti a závazku 
pečovat o kulturní rozmanitost jsou naše 
kongresy často popisovány jako Organi-
zace spojených národů v malém, neboť 
se na nich naše globální síť dobrovolníků 
spojuje k tomu, aby hledala trvalá řešení 
místních a globálních humanitárních pro-
blémů," řekl. Zde je ochutnávka toho, co 
činí tropický, slunný Singapur zvláštním: 
Země má čtyři oficiální jazyky – angličti-
nu, malajsijštinu, mandarínskou čínštinu 
a tamilštinu – což odpovídá populaci s dě-
dictvím zakořeněným v mnoha zemích. 
Singapur se zavázal k udržitelnosti život-
ního prostředí a jeho hlavní ostrov – men-
ší než americký Rhode Island – je prostě 

krásný. Téměř polovina ostrova je pokryta 
zelení zahrnující svěží výsadbu na veřej-
ných prostranstvích a v úhledných parcích 
vklíněných mezi moderní mrakodrapy.

Příroda a technologie se zde sbíhají 
dechberoucím způsobem v atrakcích, jako 
je několik obřích vodopádů vytvořených 
člověkem, včetně jednoho na hlavním le-
tišti. V zahradách u zátoky nedaleko od 
místa konání kongresu se mísí rostliny 
s uměleckou fantazií v podobě ocelových 
„super-stromů" a umělých hůrek halících 
se do umělých mraků. 

Singapure objavíte množstvo nápadov, 

ako môže váš klub chrániť životné 

prostredie – a to nielen v dejisku svetového 

kongresu RI, ale aj v celom meste. Tento malý 

ostrovný štát chce inšpirovať svet svojimi ino-

váciami v oblasti riešenia klimatických zmien 

a svoju zelenú kreativitu prezentuje takmer 

na každom kroku: rastliny pokrývajú fasády 

a strechy budov, aby ochladzovali tieto kon-

štrukcie. Nachádza sa tu množstvo parkov, 

pričom cieľom je, aby sa každý obyvateľ mohol 

do jedného z nich dostať pešo do 10 minút.

Predstavitelia mestského štátu, v ktorom 

sa Svetový kongres RI uskutoční v roku 2024, 

svoju krajinu označujú za živé laboratórium, 

ktorého cieľom je znížiť emisie uhlíka na nulu 

do roku 2050. Kľúčové míľniky do roku 2030 

sú výsadba 1 milióna stromov, zvýšenie vy-

užívania solárnej energie o 400 %, zníženie 

množstva odpadu ukladaného na skládky 

približne o tretinu a zastavenie rastu počtu 

vozidiel s vnútorným spaľovaním. 

Prinášame niekoľko ďalších environmen-

tálnych programov a plánov v Singapure, 

ktoré by vás mohli nabudiť: uzavretý cyklus 

recyklácie vody na opätovné využitie každej 

kvapky, premena spaľovaného odpadu na 

stavebný piesok, centrá miest bez áut. Pre 

peších a cyklistov podzemné cesty, vertikál-

ne poľnohospodárstvo v interiéri na zvýšenie 

miestnej produkcie potravín a modelovanie 

mikroklímy pre ďalší rozvoj s cieľom posilniť 

veterné koridory, umiestniť budovy tak, aby 

bolo zaručené ich prirodzené vetranie a iden-

tifikácia miest vhodných pre zeleň. 

Singapur považuje svoje zelené hospo-

dárstvo za výhodu, ktorá podporuje rast a vy-

tvára nové pracovné príležitosti. Zaviažte sa, že 

po vašej návšteve „mesta zasadeného v záhra-

de“ v dňoch 25.–29. mája budete zdieľať nádej 

so svetom ako priateľ životného prostredia.

ZELENÁ 
INŠPIRÁCIA

Kongres RI se bude konat 25.–29. května 
2024 ve výstavním a kongresovém centru 

Marina Bay Sands Expo & Convention 
Centre. Všeobecná plenární zasedání 

proběhnou na Národním stadionu. Přidejte 
se k nám ve Sdílení naděje se světem. 

convention.rotary.org

ze světa

K

V
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Téma
ROTARY FELLOWSHIPS 
JE ÚSPĚŠNÝ PROGRAM 
ROTARY

V našem magazínu Rotary Good News čas 
od času přibližujeme jednotlivé programy 
našeho hnutí. Již jsme představili Službu 
mládeži a její nejznámější složku – Výměnu 
mládeže. Jde bezesporu o nejúspěšnější 
program v našem distriktu v rámci Rotary.
Zabývali jsme se také nejmasovějším pro-
gramem – The Rotary Foundation. Projektů 
největší soukromé nadace se zúčastňují 
téměř všichni rotariáni. Proslulost si zís-

kala především projektem na odstranění 
dětské obrny Polio Plus a projekty na po-
moc zaostalým regionům a odstraňování 
důsledků přírodních a válečných katastrov.
Dnes si představíme další významný pro-
gram Rotary – Zájmová sdružení Rotary. 
Principy a aktivity nám představí koordi-
nátor Roman Grónský, PDG.

Text: PDG FRANTIŠEK RYNEŠ
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F E L LO W S H I P

Zájmová sdružení Rotary

jsou ale otevřena nejen rotariánům, 
ale i jejich rodinným příslušníkům 
a účastníkům rotariánských progra-

mů, tj. z Rotaractu, Rotexu (po absolvová-
ní studentské výměny Rotary Youth Ex-
change) i tzv. alumni. V letošním roce slaví 
RF krásné 95. výročí svého trvání – první 
RF tvořili již v r. 1928 zájemci o esperanto, 
kterých je ale nyní díky „mezinárodní ang-
ličtině“ poskrovnu, a tak od r. 1947 mají nej-
delší kontinuitu a velkou členskou základnu 
RF jachtařů. Velkou pomocí při kontaktech 
a zejména s organizováním svých akcí po-
skytuje samozřejmě internet. Je ale nutno 
sledovat webové stránky našeho distriktu, 
číst si došlé informační e-maily a také se 
někdy podívat na: https://my.rotary.org/
en/document/rotary-fellowships. Zákla-
dem každého nově utvářeného RF je vytvo-
ření nebo připojení se k diskusní skupině se 
stejným zájmovým zaměřením. Pokud mají 
tyto skupiny alespoň 25 členů v 5 státech, 
jsou zaregistrovány v RI a v současné době 
jich je 103! V RF je registrováno více než 
50 tisíc členů ve 150 zemích a v průměru 
má tak každé RF 485 členů. Řada RF sice 
nemá žádné příspěvky, některé je ale mají 
od 1 do 35 USD. 

Pokud jsou počty členů nebo zemí men-
ší, fungují RF na distriktní úrovni, což jim 
samozřejmě nebrání i v mezinárodních 
rotariánských kontaktech. V našem D2240 
fungují RF již řadu let a samozřejmě prošly 
řadou peripetií i změn, podobně jako Ro-
tary kluby. Na rozdíl od klubů není u nich 
rotace jejich předsedů stejná jako u klubů, 
ale právě mnohaletá kontinuita jejich ve-
dení přispívá k jejich stabilitě i k rozvoji. 

Pokud se jejich předsedové po několika 
letech vyměnili, stačili si většinou vycho-
vat své následovníky, kteří zdařile kráčejí 
v nastoupené cestě vytýčené svými před-
chůdci. Někdy snaha k vytvoření nového 
distriktního RF po odchodu vůdčí osobnos-
ti nevyústila v jeho delší trvání a v našem 
D2240 některé RF tak brzy zanikly (např. 
výtvarníci a fotografové) nebo nejsou moc 
aktivní (střelci a tenisté). 

Skupina lidí sdružených v RF má stejné 
zájmy jak v rekreačních aktivitách (47 % 
RF), tak i ve sportech, koníčcích, profesích. 
Prohlubují si tak nejen své znalosti v dané 
oblasti, ale kromě dalšího rozvoje rotari-
ánského kodexu přispívají k vlastnímu 
profesnímu rozvoji (56 %) i organizování 
projektů na zajištění financí na řadu projek-
tů (31 %). Záběr je velmi široký – od fandů 
automobilových veteránů, nově i se zvláštní 
skupinou vojenských autoveteránů, přes 
genealogy, příznivce letectví, milovníky 
jazzu, kouzelníky, zájemce o kempování 
a samozřejmě o různé sporty (od curlingu 
přes cyklistiku, golf, jachting, tenis až po 
šachy), myslivce i sportovní střelce, rybáře, 
sběratele panenek nebo starožitností, zná-
mek nebo odznaků s rotariánskou tema-
tikou či milovníky historie Rotary, koní, 
piva nebo rumu, gourmety až po honorární 
konzuly, past guvernéry nebo skauty, mi-
lovníky železnic nebo zájemce o veřejné 
parky a zahrady.

Mezi nejaktivnější RF v našem distriktu 
patří golfisté, gurmáni, cyklisté a jachtaři.

Fellowship skautujících rotariánů 
má své aktivity v oblasti působnosti Ro-
tary klubů ve Frýdku-Místku a Kopřivnici, 

Text: PDG ROMAN GRONSKÝ

téma

Rotary Fellowships (RF) jsou nezávislými skupinami rotariánů, které 
sdružuje společný zájem. Zejména naplňují etický rotariánský kodex čtyř 
základních otázek: Je to pravda? Je to čestné vůči všem, jichž se to týká? 
Podpoří to přátelstvi a vzájemnou důvěru? Přinese to prospěch všem 
zúčastněným?

RF

VYBRANÉ FELLOWSHIPS 
S ORIENTAČNÍ VÝŠÍ ROČNÍCH 
PŘÍSPĚVKŮ 

Cyklistika – 400 členů v 18 zemích, 20 USD
Esperanto – 120 členů v 15 zemích
Fotografové – 470 členů v 62 zemích
Genealogové – 65 členů v 7 zemích
Golfisté – 979 členů ve 45 zemích, 30 USD
Honorární konzulové – 244 členů 
v 68 zemích
Jachtaři – 3685 členů v 44 zemích
Letci – 1523 členů v 57 zemích, 10 USD
Lyžaři – 372 členů v 16 zemích, 35 USD
Kriket – 1200 členů ve 12 zemích
Motorkáři – 2200 členů ve 24 zemích
Past guvernéři – 418 členů ve 44 zemích
Sběratelé odznaků Rotary – 1200 členů 
ve 40 zemích
Sběratelé známek Rotary – 180 členů 
ve 36 zemích
Skautující rotariáni – 1106 členů 
ve 42 zemích
Střelci na asfaltové holuby – 50 členů 
ve 4 zemích
Tenisté – 17 000 členů ve 107 zemích 
Rybáři – 859 členů ve 40 zemích
Vydavatelé a nakladatelé – 23 301 členů 
ve více než 120 zemích

PŘEHLED PŘEDSEDŮ 
ZÁJMOVÝCH SDRUŽENÍ V D2240 
PRO ROTARIÁNSKÝ ROK 2022/23

Cyklistika/Cycling 
Helena Kovaříková, RC Praha International 
helena@kovarikova.co.uk
Golf 
Marie Jehličková, RC Prague International 
mbiridej@gmail.com
Gurmáni/Gourmets 
Vojtěch Havránek, RC Praha City 
havranek@titbit.cz
Historie D 2240/History of D 2240 
Petr Andrle, RC Opava 
petr.anderle@tiscali.cz
Jachting/Yachting 
Jan Chalupa, RC Ostrava
jan.chalupa@isail.cz
Letectví/Flying 
PDG Otakar Veselý, RC Český Krumlov
vesely.rotary@kamen-ck.cz
Skauting/Scouting
Zdeněk Michálek, RC Ostrava
zmichalek@hmpartners.cz
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Mostě, Táboře a Žilině. Jejich předseda, PDG 
Zd. Michálek, pomáhal tento RF rozbíhat 
i v Itálii.

Fellowship golfistů své aktivity roz-
víjí nejen v sedmi českých a ve třech slo-
venských Rotary klubech, ale díky Marii 
Jehličkové se pravidelně setkávají desítky 
golfistů na řadě turnajů a samozřejmě pres-
tižní souboj o zelené sako guvernéra má již 
svou tradici. Pravidelně jsou organizovány 
turnaje i Rotary mistrovství – velmi často 
jsou tyto akce kombinovány s RF gurmánů.

Fellowship gourmet má úzké kontakty 
s většinou českých i slovenských klubů, tak-
že se jeho akcí pravidelně účastní desítky 
rotariánů i nerotariánů! Vojtěch Havránek 
pravidelně rozesílá pozvánky na své akce. 

Fellowship cyklistů je začleněn do mezi-
národně registrovaného fellowshipu a jeho 
členové, kteří zaplatili svůj roční poplatek, 
dostávají newsletter s plánem akcí. Někteří 
členové našeho RF cyklistiky absolvují me-
zinárodní akce, kde se pravidelně setkává 
okolo 100 cyklistických nadšenců-rotariá-
nů z celého světa! Tento RF je velmi aktiv-
ní a je nutno ocenit předsedkyni našeho 
fellowshipu H. Kovaříkovou, protože jen 
v jejím mateřském klubu Praha Internati-
onal je 10 registrovaných členů tohoto RF 
a další příznivci. 

Fellowship jachtařů již od r. 2011 organi-
zuje plavby na Jadranu na přelomu května 
a června, RF u nás funguje od r. 2015 a má 
20 aktivních členů včetně známého moře-
plavce Richarda Konkolského, člena RC 
Ostrava City. Od r. 2021 se plaveb účastní 
minimálně 8 lodí. 

Fellowship letců se sice moc neprojevu-
je, ale je zde nutno zmínit mezinárodní akci 
německých a rakouských rotariánů-pilotů 
(z nichž je jeden členem RC Olomouc-City), 
kteří během svého přeletu přes pobaltské 
státy, ale i z Prahy do Olomouce/Přerova 
(kde RC OL-City pro ně zajistil program svou 
akcí Charity flyers 2023) vygenerovali ve spo-
lupráci s RC Praha Bohemia částku 12 tis. 
eur ve prospěch pražské Poradny pro ženy.

1 Sběratelé odznaků 
s rotariánskou tematikou svůj 
Rotary Felowship mají, ale u nás 
se zatím moc neprojevují

2 Autoveterán BMW 326 a jedno 
z účastnických letadel Charity 
flyers na olomouckém letišti

1

2
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Česko-slovinský koncert 
a Gourmet fellowship

otary kluby podporují vzájemnou 
výměnu studentů, která vyústí ve 

společný koncert. První ročník v roce 2022 
proběhl v Lublani ve stylu renesanční hudby 
a letos druhý ročník v Praze ve čtvrtek 11. 5. 
na HAMU v rytmu jazzu. Celou akci navští-
vilo a podpořilo asi 70 účastníků, mezi nimi 
i velvyslankyně Slovinska v ČR. Za Rotary 
klub Ljubljana Center pak přijelo více jak 
10 účastníků. Po koncertu následoval raut 
a ochutnávka slovinských vín a za Moravu 
nás reprezentoval vinař roku 2022 Kadrnka. 

Na tuto akci navazovalo několik aktivit. 
V pátek dopoledne proběhlo setkání zástup-
ců klubů a obou univerzit na Velvyslanectví 
Slovinské republiky. Rovněž nemohla chy-
bět prohlídka Prahy. V pátek proběhl rota-

riánský golfový turnaj v Berouně, o kterém 
Marie Jehličková píše v jiném příspěvku. 
A následně se všichni, včetně paní velvy-
slankyně s chotěm, sešli u společné večeře 
v restauraci berounského golfového klubu. 
Večer se opět nesl v duchu česko-slovinské 
spolupráce, tedy ochutnávali jsme nejen 
slovinská a moravská vína, ale šéfkuchař Jiří 
Kočí zařadil na menu i slovinskou polévku 
ričet a zorganizovali jsme ochutnávku pr-
šutů (vyhlášený Kraški pršut ze Slovinska 
a rovněž již renomovaný český „pršut“ od 
p. Chovanečka). Večer završila skvělá Lucie 
Eva Doušová na harmoniku a nikomu se 
nechtělo jít spát. 

 Těšíme se zase za rok na koncert ve Slo-
vinsku i na golf a večeři v Berouně.

olfová túra o guvernérské sako 2022–
2023 byla zakončena slavnostním tur-

najem dne 12. 5. 2023 na překrásně upraveném 

hřišti v Berouně. Dřívější datum turnaje bylo 

stanoveno ve snaze zpestřit program po-

bytu mladých hudebních talentů ze Slovin-

ska příjemnou gourmet večeří v clubhousu.  

Vše se vydařilo, celkem 41 hráčů si užilo krásný 

golf. Ochutnávka vína Jel-Stav a Víno Martin 

nezklamala, podtrhla veselou atmosféru 

turnaje, gourmet večeře byla opět lepší než 

v loňském roce. Hlavním sponzorem byla fir-

ma Bang and Olufsen se zajímavými cenami 

do aukce, dále fotograf Jadran Šetlík, malířka 

paní Helena Kroft-Leisztner, salón Arabella atd.  

Za nejaktivnější přístup ke golfovým akcím 

celé túry bylo guvernérské sako propůjče-

no Vojtovi Havránkovi, od Iva France dostal 

darem golfové sako ve tvaru houslí jako po-

děkování i jako upoutávku na turnaj O Janáč-

kovy housle na Hukvaldech dne 16. 9. 2023.  

Tradičně výtěžek z turnaje a aukce byl darován 

organizátorem turnaje, Satelitním RC Telč Ro-

tary Prague Golf/NGW ve výši 80 tis. Kč panu 

Honzovi Dohnálkovi, největšímu hybateli aktivit 

ICTUS. Pokud cítíte, že byste chtěli podpořit 

činnost společnosti, pomáhající pacientům po 

mozkové mrtvici, uvádíme bankovní spojení na 

ICTUS a velmi děkujeme: 107-9077360267/0100.  

A věřím, že společně se čtenáři tohoto článku 

a všemi lidmi vyslovujeme toto velké přání:  

Kéž pomoci společnosti ICTUS nikdy nepotře-

bujeme! Všem účastníkům, organizátorům, 

golf clubu Beroun a hostům velmi děkujeme 

a již teď se těšme na turnaj v květnu 2024 

v Berouně.

Text: MARIE JEHLIČKOVÁ 

Text: VOJTĚCH HAVRÁNEK

Rotary kluby Praha City a Ljubljana Center jsou partnery už několik  
let a jejich spolupráce přinesla mj. projekt podpory mladých talentů.  
Jedná se o podporu mladých hudebních talentů – studentů pražské  
HAMU a lublaňské Akademie umění. 

G O L F

GOLFOVÁ TÚRA 
O GUVERNÉRSKÉ 
SAKO 2022–2023

G

R
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I S F R

International 
Skiing Fellowship 
of Rotarians 
2024

aké letos se opět setkali rotariánští ná-

mořní jachtaři našeho distriktu, sdru-

žení v řádném fellowshipu Czech and Slovak 

Rotary Fleet z.s., v rámci již 12. ročníku Rotary 

Sailing Week v teplých chorvatských vodách.

Setkání se uskutečnilo v zátoce Gradina 

na ostrově Korčula dne 30. května 2023 a pří-

tomno bylo: 7 lodí, 51 členů posádek (z toho 

17 žen a 34 mužů), 23 rotariánů z 8 klubů, 

dvou distriktů a tří zemí. A teď konkrétněji 

k inter-distrikt-country-city-meetingu. Potkali 

jsme se z klubů RC Ostrava, RC Ostrava Int., RC 

Opava, RC Valtice-Břeclav, RC Bratislava Int., 

RC Prostějov, RC Žilina Int. (vše D 2240) a RC 

Bad Ischl (D 1920). Na setkání ze zdravotních 

důvodů jedné členky posádky nepřiplula loď 

RC Nitra Harmony + RC Bratislava. Také se 

z časových důvodů nepřipojila loď RC Martin 

(v součtu 16 námořníků, z toho 3 ženy, 13 mužů 

a z nich 9 rotariánů). Na příští rok, tak jako 

každý: dobrý vítr do plachet a aspoň stopu 

vody pod kýlem!

Text: LUKÁŠ ŽENATÝ

prvom rade sa musím s poľutovaním 
vrátiť k ostatnej zime. Napriek našej 

snahe a atraktívnemu programu stretnu-
tia v Roccaraso sme boli nakoniec nútení 
všetko zrušiť. Po diskusii v predstavenstve 
ISFR Europe sme vyvolali zoom meeting 
s organizujúcimi Rotary klubmi a po zvážení 
alternatívnych riešení a na návrh guvernéra 
Dištriktu 2090 sme stretnutie zrušili bez 
náhrady. Dôvodom bol úplný nedostatok 
snehu. Útechou nám bolo iba stretnutie 
v Severnej Amerike, prvé ISFR stretnutie 
v Japonsku a pripravované v auguste v Aus-
trálii. Taktiež prvýkrát.

Čas sme využili na nadviazanie nových 
kontaktov pre ďalšie roky. Sme v kontakte 
s D 2060 a organizátormi lokálneho stret-
nutia rotariánov-lyžiarov v Cadore neďaleko 
Cortina d’Ampezo a tiež s D 6290, s kto-
rým hovoríme o ISFR stretnutí v roku 2027 
v Lechu, Voralberg, Rakúsko. Program na 
rok 2025 a 2026 máme pripravený a budem 
o ňom informovať neskôr.

Nasledujúcu zimu sa stretneme vo Ver-
bier, Švajčiarsko. Poznamenajte si dátum 
10. až 17. marec 2024.

Toto známe a veľké lyžiarske stredisko 
bolo už štyrikrát vyhodnotené ako najlep-
šie v Alpách, z toho v ostatných dvoch ro-
koch dvakrát za sebou. Verbier je v dotyku 
s ďalšími piatimi lyžiarskymi strediskami 
a spoločne tvoria oblasť štyroch dolín – 
Verbier Les 4 Vallées. 90 výťahov a 410 km 
lyžiarskych tratí a najmä nadmorská výška 
samotného mesta 1450 m n. m. so zjazdov-
kami až do 3 330 m n. m. je zárukou, že lyžo-
vať budeme. A keďže tu je štatisticky každý 

rok viac ako 300 dní slnečných, s vysokou 
pravdepodobnosťou budeme lyžovať pod 
azúrovým nebom. Táto časť Švajčiarska je 
súčasne prvotriednym vinárskym regiónom 
s množstvom stredovekých hradov, termál-
nych kúpeľov, kultúrnych pamiatok a tiež 
trás pre horské bicykle a turistiku. 

Naše aktivity napĺňajú okrem tradič-
ných rotariánskych cieľov aj tie aktuálne. 
V ostatných dvoch rokoch sme významne 
prispievali na pomoc Ukraine a súbežne 
s podporou vybratého projektu organizá-
torov tak budeme pokračovať i tento raz. 
Vnímame aj úlohu ďalšieho rastu a postup-
ného zapájania sa mladej generácie a opäť 
máme pripravené ubytovanie a program aj 
pre členov Rotaract v blízkom Hosteli. 

Centrálnym ubytovaním bude 3* hotel 
Montpelier, kde sa bude odohrávať väčšina 
našich popoludňajších „get together” stret-
nutí a spoločných podujatí. Organizácie sa 
ujali Rotary klub Verbier St-Bernard spo-
ločne s Rotary klubom Martigny. Držím im 
palce a verím, že sa môžeme tešiť na ne-
zabudnuteľný zážitok v krásnom prostredí 
a mnoho nových priateľov.

Text: PDG ROMAN GRONSKÝ

Ešte sme sa ani nepreorientovali 
na leto a už myslíme na zimu. 
Rád by som informoval o našich 
aktivitách a najmä prípravách na 
ISFR týždeň v roku 2024.

J A C H T I N G

ROTARY SAILING 
WEEK 2023

T

V

Podrobnejšie informácie na: 
www.isfr.eu/next-events

Miloš Kmety
RC Bratislava Danube, ISFR Europe,

+421 907 727 259
miloskmety@icloud.com
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ze světa

MELBOURNE 

Reportáž ze Světového 
kongresu Rotary 2023 
v Melbourne
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Text: IPDG GEORGE J. PODZIMEK

Část 1. 
Cesta tam

eprezentovat svůj distrikt na 
Světovém kongresu je čest pro 
každého guvernéra a již něko-
likrát jsem měl tu možnost 

naše nyní již bývalé guvernéry doprovázet. 
Tak jak se stalo, že nakonec letím sám? Je 
to škoda, ale jsem velký kluk, takže to 
dám. Nakonec svitla naděje, Patrik Pro-
cházka by jel se mnou, ale neví, jestli to na 
poslední chvíli zvládne. Super. Jdeme do 
toho. Pak přijde otázka: Máš vízum? Pro-
boha, vždyť já jako Američan žádné nepo-
třebuji. Chyba lávky, potřebuji. Díky, Patri-
ku. Hrabu se v  tom a zjišťuji, že jako 
Američan zaplatím 62 dolarů, ale jako Ev-
ropan to mám zadarmo. Že by odplata za 
americké ESTA? Není problém, na letenku 
přiletí Američan George, ale do Austrálie 
vstoupí Čech Jiří. A ušetřili jsme na pivo.

Před odjezdem na letiště píše Patrik, že to 
nedá, protože jeho asistenční pes Theo by 
musel být po příletu v karanténě. Trochu 
blbé, když je to asistenční pes. Australani 
teda berou tyhle věci vážně. Škoda, takže le-
tím opravdu sám. Na letišti se ale Patrik pře-
ce jenom objeví, aby mi prý alespoň zamával. 
Mávají tedy oba, tedy ne Theo, ten jenom 
moudrýma očima pozoruje, co se děje, ale 
mává Gabča a Patrik. Já zatím vypisuji šíleně 
nepřátelský on-line vstupní formulář do Sin-
gapuru, kde jsem si myslel, že budu v tranzi-
tu. Zajímavé. Nakonec mě to pustí a pustí mě 
i elektronická výstupní brána, zatímco Gab-
ča zamačkává slzu. Ale asi to nebylo tak váž-
né, protože s Patrikem nakonec na letišti 
zůstali klábosit ještě asi hodinu.

Tak ještě bezpečnostní prohlídka a jako 
vždy test na výbušniny. Prý to vyhodnocuje 
rám, a ne ten člověk. Tak asi mám výbušnou 
povahu, kterou ten rám opravdu vždy dete-
kuje. Ale jsem čistý, takže hurá do katarské-
ho Dauhá. No hurá to moc není. Přes šest 

hodin cesty, a to je ještě ta nejkratší. Když 
tam dorazíme, tak během přestupu z letadla 
na autobus skoro dostanu úpal. Je takřka 
půlnoc a venku je 42 stupňů. Šofér autobusu 
si z nás asi dělá cestou srandu anebo jako 
bývalý taxikář nahání kilometry. Přísahal 
bych, že se alespoň 6x otočil do kolečka. 
Neskutečně obrovská plocha letiště a uvnitř 
haly je méně stupňů než v českém bytě po 
zdražení plynu. Chápu, proč všichni za-
městnanci chodí ve vestě a v saku. 

Nemám Dauhá rád, je to obrovský letišt-
ní hub, všude spousta lidí a fronty dlouhé 
jako na banány za komančů. Nakonec se 
probojuji do salonku a vytáhnu práci, co 
jsem na ni díky odletu neměl čas. Ptám se 
hostesky, kolik času budu potřebovat na 
přesun. Říká pár minut. Doslova pár. Tak 
s tím tak počítám. Když naskočí na disple-
ji, že se nastupuje, zvedám se a vyrážím. 
Podle cedule venku je to někam vláčkem. 
Sakra, to nebude pár minut. Když vystou-
pím na terminálu, tak už mě ti navigátoři 
znají jménem a dirigují, kudy mám běžet. 
Tak běžím. Opravdu nemám rád Dauhá. 
Připadám si jako maratonec, kterého v ka-
ždé zatáčce povzbuzuje zřízenec v zeleném 
saku. Když doběhnu, tak místo medaile se 
sesunu na sedačku v autobusu a dalších 10 
minut čekáme na podobného nešťastníka 
jako já. Tentokráte v nacpaném letadle se-
dím u okna a mohu se opřít o stěnu, ale 
i tak těch osm a půl hodiny do Singapuru 
je šílených. Myslím, že bych si zasloužil 
indiánské jméno Ten, který necítí zadek.

Singapurské letiště mě na první pohled za-
ujme. Spousta zeleně a milý personál. Zjišťu-
ji, že jsem přistál na Terminálu 1 a odlétám 
z Terminálu 4, a ty nejsou tranzitně propoje-
né. Začínám chápat, proč jsem musel dělat 
ten šílený formulář. Ale překvapivě automa-
tické přijetí do země se obejde bez zádrhelu. 
Mám šest hodin času, takže rychle se zbavit 
kufru, který jsem musel vyzvednout, a šup do 
salonku a zase otevřít noťas. Práce nepočká. 

Venku vidím ceduli pro raný check-in. Srd-
ce mi zaplesá a jdu tam. Opět vše automati-
zované, najde mě to v systému, ale palubní 
vstupenku mi to nedá. Jen lístek s nápisem 
„toto není palubní vstupenka, najděte obslu-
hu“. Bloumám mezi kiosky a ještě to párkrát 
zkusím, ale výsledek je naprosto stejný. Ko-
nečně najdu zřízence, který se na mě nád-
herně šklebí s jedním křivým zubem. Zbytek 
asi nechal doma. Vysvětlím mu to a zkusí to 

on. Taky několikrát a překvapivě mu to dělá 
to stejné co mě. Toto není palubní vstupen-
ka. Nakonec mě s tím jednozubým úsměvem 
posílá až do toho Terminálu 4. Když tam pře-
jedu autobusem, který, zdá se, jede džunglí, 
tak u těch stejných kiosků na odbavení do-
padnu úplně stejně. Hledám tedy další ob-
sluhu. Jsem nasměrován do fronty, která 
vypadá strašidelně. Tak tady budu těch šest 
hodin opravdu potřebovat. Nakonec se uká-
že, že tam cestuje celá skupina, kde řešili 
jednoho z nich. A když ho za pár minut vy-
řešili, celá skupina jako jeden muž odkráče-
la a já jsem ve frontě sám. Ujímá se mě prav-
děpodobně hezká žena, přes masku, kterou 
má na obličeji, se to ale nepozná. Má přátel-
ské oči a snaží se se systémem nějak dohod-
nout. Přátelské oči pomalu začínají přechá-
zet do frustrovaného výrazu. Bere pas, 
odbíhá na druhou stranu přepážky, kde kra-
luje místní supervizor. Něco mu říká a on 
jako blahosklonný nabob přikývne. Vrací se 
a začíná bušit do klávesnice znovu. Potom 
zase odbíhá, vysvětluje a nabob opět kývá 
hlavou. To se opakuje asi pětkrát. Nakonec 
se mě zeptá, jestli jsem dostal vstupní ví-
zum. Ukazuji jí to singapurské. Ne, to není 
ono. Já potřebuji to australské. Aha, to tu 
taky někde je. Po pár minutách hledání 
v mobilu musím vytáhnout noťas. Přitom si 
vzpomenu, že ho vlastně mám vytištěné. 
Normálně to nedělám, ale tentokráte jsem 
to raději vytisknul. Dívá se na něj, ale chce 
to druhé. Jaké druhé? No to pro pana George, 
tohle je Jiří. Začíná mi svítat. Systém má dva 
Podzimky, jeden má letenku a ten druhý ví-
zum. Dávám jí tedy i český pas a doufám, že 
z nás dovede udělat siamská dvojčata. Nako-
nec se to povede a já předávám kufr a mohu 
jít zase odejít ze Singapuru. Opětovně auto-
matizovaně, žádný člověk, jen pas, palubní 
vstupenka a cvak. Jsem zvěčněn a vypuštěn 
ze země do tranzitu. 

Při bezpečnostní kontrole zapomínám na 
vodu v tašce a na záušní sluchátka na hlavě. 
Vodu seberou, ale se sluchátky na hlavě pro-
jdu rámem, aniž se rozbliká. Teda až do doby, 
než si mě sekuriťačka všimne. Tak sluchátka 
dolů a znovu rámem. Tentokráte blikám jak 
vánoční stromeček. Že by ta sluchátka to ně-
jak uzemňovala? Jsem důkladně prohledán 
a proskenován. Jsem z toho tak zblblý, že od-
cházím bez počítače, který zůstal ve vaničce 
od rentgenu. Sekuriťačka mě volá zpět a my-
slí si, že tenhle chudák už toho asi má dost.

ze světa

R
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Nakonec nacházím salonek. Žádné fron-
ty, příjemná obsluha a super jídlo. Jako 
sladká tečka zmrzlina. Zjišťuji si, jak je to 
daleko ke gatu, a raději se jako blázen 
ptám třikrát. Po jídle dopisuji reportáž 
z Anglie a úvodník do RGN. Protože už je 
po uzávěrce, tak kdy jindy to napsat. V sa-
lonku je příjemně, ani se mi odtamtud ne-
chce. Ovšem poučen z minula jdu včas. Ale 
nástup je zpožděn, takže ještě sedím dal-
ších 30 minut a v hlavě si přemítám, že 
bych býval stihnul ještě jednu zmrzlinu. 
No, pivo jsem si vzal s sebou, ale úplně se 
mi nechce ho rozdělat. Jdu naplnit z plnicí 
stanice vodu do prázdné lahve, která mi po 
kontrole zůstala. Jen tak pro jistotu, vždyť 
v letadle dostanu.

Do letadla nastupuji zcela záměrně jako 
poslední. Cestuji jen s aktovkou, takže se 
nemusím bát, že bych neměl místo na ba-
gáž. Mám místo v uličce a vedle mě další 
dva chlapi. Ach jo. Ale řada před námi celá 
volná. Nastupuji přeci poslední. Bez mrk-
nutí oka zabírám řadu před mým seda-
dlem. Začíná to dobře. Tedy až do doby, 
než si chci pustit film. Hláška „zakoupit 
sledování filmu“ mě trochu rozhodila. Aha, 
tak to je něco nového. Zkouším jiný. Úplně 
stejné. Hmmm. To je fuk, mám staženo na 
mobilu a stejně budu po večeři spát. 

Při roznášení jídla jsem ostentativně ig-
norován. Když jdou kolem potřetí, tak už to 
nevydržím a zeptám se, kde je moje. A kou-
pil jste si jídlo? Nevím, to není součástí le-
tenky? Není. Stejně tak jako pití. Hmmm. 
Tak musím říci, že letecká společnost Jet 
Star žádná hvězda není. No co, dopíšu to, co 
mám rozepsané, a pokusím se usnout. Mám 
být v Melbourne v 6 ráno místního času, tak 
zkusím využít prostoru 3 sedaček. Velikost-
ně jsou tedy jako dvě v Quatar Air. Ani le-
tušky nejsou příjemné. Asi si šetří úsměvy 
pro 1. třídu anebo ty, co si to připlatili v le-
tence. Plebs bez příplatků na ně nemá ná-

rok. Ani na polštář a deku. Hm. Schoulím se 
do klubíčka jako unavený pes a překvapivě 
usínám. Budí mě až před přistáním. 

Ještě v polospánku se snažím projít auto-
matizovaným systémem imigrace. George 
by mohl, ale ten nemá vízum. Jiří vízum má, 
ale musí vystát frontu se všemi exotickými 
národnostmi, které si umíte představit. 
Nebo je to naopak a já s českým pasem jsem 
tu za toho exota. Pouštějí mě dovnitř, abych 
si vyzvednul kufr, a hlavně prošel celníkama. 
Kufr je tu za chvilku, ale ta fronta na celníky 
je šílená. Táhne se dvakrát kolem celého od-
dělení kufrů. Dokonce jsem navigován a ně-
kterými místy procházím dvakrát. Nakonec 
se přeci jenom dostanu k celníkovi, který si 
mě prohlídne, mrkne na celní prohlášení 
a milostivě mě pošle, jako jednoho z mála, 
zelenou cestou ven. Asi nevypadám, že bych 
vezl uzeného mývala anebo zbytky od obě-
da. Berou to tu s tím sakra vážně.

Procházím posledními dveřmi, které se 
otevřou jako brána do svobody. Mel-
bourne. Tak jsem tu. Objednávám Uber 
a jdu na ven. Je tu na Uber celý štafl, zato 
taxíků pomálu. Jak mi vysvětlí súdánský 
řidič Tariq, je to tak pro něj lepší. Je sám 
svým šéfem. Proplétáme se ranní špičkou 
v probouzejícím se centru Melbourne. 
V hotelu se ukáže, že mě čekali včera, 

a chtějí mě vyhodit o den dříve, než mi 
letí letadlo. Vysvětluji, že to musí být 
omyl, anebo počítač si neupravil 8ho-
dinový posun. Nakonec tedy milostivě 
svolí, že pokoj mám až do prvního, ale 
ten den bez snídaně. Jsem příliš una-
vený na to, abych se dohadoval. To se 
vyřeší později. Tak rychle kartu a na 
pokoj. Po 32 hodinách na cestě jsem 
úplně hotový a usínám, aniž jsem se 
pořádně převlékl.

Spal jsem 8 hodin. Probouzím se do pod-
večera a zjišťuji, že bude čas stihnout regis-
traci. Už ve výtahu je atmosféra úplně jiná 
než ta po cestě. Všude samé úsměvy a rota-
riánská loga. Odkud jste? A vy? No to je 
skvělé, tak na viděnou. Proplétám se podél 
nábřeží řeky Yary a koncentrace rotariánů 
na čtvereční metr je více než 1. V kongreso-
vém centru se na mě usmívají dobrovolníci, 
hostesky i holky u přepážky registrace. Na 
mé visačce chybí e s háčkem ve slově Měs-
to. Vysvětluji, že to je název klubu. Praha 
– Staré Město. Jé, vy stě z Prahy? Já som zo 
Slovenska. Studuji tu. Na Erasmu? Ano, 

i když se to tu volá inak. Super. Visačka 
opravena. Teď ještě nastavit wifi a zjistit, 
kde je tiskové centrum. Jsem tu totiž i jako 
akreditovaný novinář za RGN.  Super. Tak 
když je tu silná wifina, zavolám domů a po-
dělím se o zážitky. Doma vše OK, tak zpět 
na hotel a trochu popracovat, než to zítra 
začne naplno. Proti mně jde černoch a smě-
je se. Na visačce kolem krku má jméno jako 
já. Tedy ne příjmení, jenom George. Oba 
nás to překvapí, ale tak nějak příjemně. 
Bude to super, i kdyby tu bylo tisíc Georgů.

Část 2. 
Rotariáni jsou všude

o noci, kdy jsem se párkrát 
vzbudil v přesvědčení, že není 
důvod být odpoledne v posteli 
(je tu totiž 8hodinový posun), 

se rozhoduji, že nepojedu autobusem, ale 
ten kus dojdu. Google říká 24 minut, tak to 
by mělo být OK. Pravda, trochu prší, tak 
přes sako dám softshellku. No, je trochu 
kratší, ale nic jiného nemám. Kapuca mi 
padá do očí, a tak vytáhnu deštník. Musí na 
mě být super pohled. Krátká bunda, zpod 
ní trčící sako, deštník v jedné a kelímek 
s čajem v druhé ruce. Procházím podél ne-
dělní ospalé řeky, kde se stánky jen pomalu 
probouzejí k životu. Večer to tady asi oprav-
du jelo naplno. 100% multi kulti. Cítím se tu 
fajn. Pomalu se blížím k Rod Laver Arena, 
místu konání letošního celosvětového se-
tkání Rotary. Možná ho ale budete spíše 
znát jako centrální dvorec z Australian 
Open, tedy prvního tenisového Grandsla-
mového turnaje v každém roce. 

Lehce zvlhlý, spíše od potu než od deště, 
se probojuji až na samé dno arény, tedy mís-
ta, kde se normálně hraje. Teď je tu rotari-
ánská VIP sekce, ve které příslušníci médií 
mají mezi smetánkou dvě řady rezervované. 
Jsme obklopeni bývalými a budoucími svě-
tovými prezidenty a řediteli RI. Samé známé 
tváře, již od doby pořádání Rotary Institutu 
v Praze. Vítáme se s některými z nich jako 
se starými známými. Za chviličku už duo 
moderátorek-rotariánek, matky s dcerou 
z Islandu, otevírá letošní setkání. Přichází 
RIP Jennifer Jones a přináší smutnou zprávu 
o včerejším skonu bývalého světového pre-
zidenta Jonathana z Nigérie. Její proslov je 
dojemný a vůbec ne patetický. Jennifer je 

Všude samé úsměvy 
a rotariánská loga. 
Odkud jste? A vy? 
No to je skvělé, tak 
na viděnou.

P
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hvězda. Nejen moje, ale celého Rotary. Pro-
stě generace X se pozná, jsem hrdý, že je 
prezidentkou v roce, kdy já jsem guvernér, 
a že patříme do stejné generace.

Následuje přehlídka vlajek zemí, ve kte-
rých je Rotary přítomno. Jako vždy je to ne-
skutečně dlouhý had vlajek a přítomní zá-
stupci zdraví svou vlajku pokřikem. Mezi 
vlajkonoši vidím i několik výměnných stu-
dentů z našeho distriktu, ale českou i slo-
venskou vlajku nese někdo jiný. Když koneč-
ně přijde na tu českou, řvu co to dá. Vždyť 
jsme tu jen dva a Zdeněk je někde daleko. 
Bývalý RIP Holger Knack, který sedí přede 
mnou, se otáčí a směje se na mne. Je to Ně-
mec, takže vlastně soused. Když po drahné 
době přichází slovenská vlajka, řvu znova. 
Holger se udiveně otáčí. No přece druhá půl-
ka distriktu. Aha, směje se. Následují zdra-
vice. Trochu mne překvapí, že zástupcem 
aborigenejců je bílý chlap. Ale mluví krásně. 
Když se prý dědy ptal, proč on je bílý a jeho 
bratři černí, tak prý proto, že se narodil ve 
dne a oni v noci. Hala se otřásá smíchem. 
Ale přivítání od domorodého kmene, který 
tu žil po 40 tisíc let, než přišli běloši, je do-
jemné. A i v dalších vystoupeních ministra 
turismu, starostky města i předsedy organi-
začního výboru se vždy na prvním místě 
děkuje domorodému kmeni. Asi to ti Austra-
lani s tou nápravou toho, co na domorodcích 
napáchali, myslí opravdu vážně.

V jednom dalším příspěvku přichází mla-
dý muž, který již mění svět. Hugh Evans 
spolu se dvěma přáteli založil organizaci 
Global Citizen poté, co ve svých 14 letech 
strávil jednu noc ve slamu ve filipínské Ma-
nile. Tahle skupinka mileniálů a generace Z 
bojuje proti světové extrémní chudobě. 
A nejsou to žádná ořezávátka. Už se jim po-
dařilo proinvestovat do podpory a vzdělává-
ní několik miliard dolarů a tím pomoci více 
než miliardě lidí po celém světě. S Rotary 
spolupracují i na kampani End Polio Now. 
Je to zajímavé spojení mladých lidí z Global 
Citizen a starších z Rotary na dosažení spo-
lečného cíle. Hugh mluví nádherně, je při-
rozený řečník a dostává tak ovaci vestoje.

Pak už přichází RIP Jennifer a mluví o své 
cestě po světě ve prospěch Rotary. Nebo 
spíše ve prospěch těch, kteří to nejvíce po-
třebují, za spolupráce Rotary a místních 
vlád a organizací. Je to moc zajímavé, 
a když oznamuje, že ve velké většině dis-
triktů se podařilo zvýšit počet žen na 30 % 

a výše, tak hala bouří potleskem. Trochu 
smutně přemýšlím o tom, kde jsou naše čís-
la. Zatím tam nejsme. Jennifer pokračuje 
dál svým milým a laskavým způsobem 
a nutí nás přemýšlet, kam kráčíme jako Ro-
tary a kde ještě můžeme pomoci. Za to a za 
vše, co dělá, se jí dostává potlesku vestoje 
a dlouhých ovací. Prostě superstar. Za to 
nám ona přináší vystoupení The Tenors. Je 
to už opravdu znát, že genarace X je vpředu. 
Tohle není běžné setkání, tohle je super 
koncert. A když ještě pro Bohémskou rap-
sodiii přívádí na jeviště vlasatého hráče na 
elektrickou kytaru, v džínové vestě, je jas-
né, že tohle je čistý rock. Prostě Ro(c)
k Jennifer Jonesové. Po skončení celého 
programu následuje všeobecné třesení ru-
kou se starými i novými přáteli. Dotřepu 
a jdu se podívat po našich studentech. Mám 
štěstí, ale jen napůl. Právě je ženou jako 
stádo někam dál. Takže rychlá fotka, pár 
slov a na viděnou v Čechách po návratu.

Následuje přesun z Arény do prostor Vý-
stavního centra. Město je plné rotariánů, 
vlajek, nášivek a úsměvů. U oběda si ke 
mně přisedá další George, tentokráte míst-
ní Australan. Dáme se během jídla do řeči 
a porovnáváme své kluby. Potom se omlu-
vím a běžím na výstaviště, kde proběhnu 
tzv. House of friendship, tedy Dům přátel-
ství. Zde všechny možné i skoro nemožné 
rotariánské entity vystavují svoje aktivity. 
Od gramotnosti a čištění vody, přes všech-
ny možné spolkové aktivity, jako je skau-
ting, letectví, všechny možné sporty a ces-
tování až po vyznavače různých typů 
alkoholu. Kníže Drákula s Rotary kolem na 
kápi tě nabádá k darování krve, paní v kos-
týmu včely zase ukazuje na důležitost vče-
laření. Mezi tím pobíhá maskovaný sval-
natý superhrdina v masce a se symbolem 

Rotary na prsou i helmě. Takový Kapitán 
Rotary. Přidejte ještě vtipálka v obleku slo-
ženého ze samých rotariánských ozube-
ných koleček a možná se vám dává dohro-
mady obrázek, že rotariáni si umějí pro 
dobrou věc dělat legraci sami ze sebe. Do 
toho si zde můžete koupit všechny možné 
odznaky a insignie a snad všechny části 
oblečení. Samozřejmě dostatečně ozdobe-
né naším milovaným logem. Prostě záži-
tek, ze kterého se může zatočit hlava.

Utíkám z té kakofonie hlasů do tiskové-
ho centra. Je to takové naše útočiště. Lámu 
do sebe dvojité presso a povídám si s kole-
gyní z německého magazínu. Za chvilku 
mě Sabine budí. Usnul jsem u stolu, prý 
uprostřed věty. Není divu. S časovým po-
sunem si tělo myslí, že jsem celou noc pro-
pařil, a teď by chtělo spát. Rozloučím se 
a pomalu se vracím do hotelu. Pršet už 
přestalo, a tak je čistý večerní vzduch 
uprostřed tohoto největšího města Austrá-
lie příjemnou vzpruhou. Chvilku se pře-
svědčuji, že bych se mohl ještě jít podívat 
kolem, ale nakonec prohrávám sám se se-
bou a v hotelu za chvilku usínám.

Divný zvuk mě přivádí zpět do světa ži-
vých. Proboha, co že to mám dělat? Vstávat. 
No to snad ani náhodou. Chvíli hraji s bu-
díkem, kdo s koho, ale nakonec přeci jenom 
vylezu. Sprcha, snídaně a pak zase do aré-
ny. Dnes se stačím ještě na cestě ztratit ve 
změti visutých chodníků přes řeku Yarru, 
a tak dorážím až na poslední chvíli. Dnes je 
nálada méně slavnostnější a moderátorky 
toho využívají a učí nás islandský spirituál-
ní tanec. Když 14 tisíc lidí najednou dupe, 
tleská a řve „huu“, tak je to docela mazec. 

Ale mazec teprve bude. Alespoň emocio-
nální. Dnešní sekce je zaměřena na největší 
problémy našeho světa. Uprchlíci a jejich 
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nárůst čtyřnásobný za posledních 5 let. Ge-
nerální sekretář John Hewko ukazuje, jak 
každý z nás může pomáhat míru tím, že se 
pokusíme pomoci těm, kteří přišli válkou 
o vše. Následuje zajímavý projekt digitální 
modulace problémů velkých měst, které 
globálně zaujímají jen 2 % celkové plochy 
zeměkoule, ale produkují až 80 % všeho 
znečištění a odpadu. Digitální model pomá-
há vedením měst zjistit, jak jakákoliv změ-
na v systému ovlivní vše ostatní, a tím tak 
zjistit dopředu, co opravdu má šanci zafun-
govat a co je jen zoufalá nebo populistická 
myšlenka politiků. Trocha závanu optimis-
mu po předchozí prezentaci.

Následuje program vzdělávání, demon-
strovaný na programu učení číst a psát 
děti v Guatemale. Program běží již 25 let. 
Jde o to nejprve se vzdělat ve čtení a pak 
se čtením dále vzdělávat. Program je super 
úspěšný. Dříve číst umělo 1 ze 3 dětí, teď je 
to naprosto naopak. Ale také se ukazuje, 
že se posunul věk, kdy se rodí děti. Jak po-
znamenala jedna z absolventek programu, 
už to není tak, že děti mají děti. Takže opět 
díky Rotary. Další částí je představení po-
sunu v projektu na snížení a prevenci ma-
lárie v afrických zemích. Taky dobře. 

Následuje prezentace laureátky Nobelovy 
ceny míru z Libérie. Cenu získala za organi-
zování liberijských žen do zapojování býva-
lých vojáků, někdy i těch dětských, zpět do 
společnosti. Z jejího vyprávění se mi derou 
slzy do očí. Oddanost nekonfliktnímu pří-
stupu i v případech velikých osobních ztrát. 
Dělá paralelu s utrpením žen během i po 
válečných konfliktech. Libérie, bývalá Jugo-
slávie, nyní Ukrajina. Říká: „Mír není ab-
sence války, je to stav, který lidem vrátí čest 
a důvod k žití.“ I poslední vystupující, ten-
tokráte filmařka, nám ukazuje, že sny jed-

notlivců o míru a změnách jsou spojeny 
dohromady a jen společně můžeme útrapy 
válek vyléčit. Ale sny se neplní kouzlem, 
vyžaduje to spoustu tvrdé práce, potu a slz. 
Silná slova na závěr. A pak pár písniček od 
skvělé písničkářky s kytarou a zase dup, 
dup, tlesk, tlesk, huu (islandský taneček). 
Ranní sekce je u konce.

Kráčím zase zpět nádherným podzimním 
dnem podél Yarry, kde už je vidět, že po mi-
nulém víkendu se mnoho venkovních 
atrakcí chystá na zimní uzavření. Dojdu do 
Výstavního centra, kde je společný oběd 
s prezidentkou Jennifer. Taková komorní 
akce, Jennifer, já a asi dalších tisíc rotariá-
nů. Jsem u stolu s ředitelem RI Ursem ze 
Švýcarska. Známe se od předloňského Ro-
tary institutu, který jsme spolu s Irenkou 
Brichta organizovali. Takže staří známí. 
Přidají se k nám noví známí, Američané, 
Australané. Ulovím kolemjdoucího guver-
néra z Rumunska, co se taky známe, takže 
si opravdu máme o čem povídat. Jsem ne-
skutečně překvapen z počtu rumunských 
Rotaract, a dokonce Interact členů. Doha-
dujeme se, že se na to musíme podívat dů-
kladněji po návratu do Evropy, protože jest-
li to půjde, tak to musím duplikovat. Ale to 
už začíná program. Jsou to ty stejné prezen-
tující ženy, co dopoledne, ale sama Jennifer 
s nimi vede neformální interview. Už jsou 
po jídle a mohou mluvit. Je to strašně fajn 
a občas zapomínám, že bych u toho poslou-
chání si měl také strkat do hlavy oběd.

Odpoledne jsem si naplánoval opět ná-
vštěvu Domu přátelství a je to ještě větší 
blázinec než včera. Chvíli mluvím s PDG 
Zdeňkem, který na rotariánsko-skautském 
stánku drží stráž. Ale za chvilku musím na 
seminář o tom, jak za pomoci videí zviditel-
ňovat Rotary. Prezentace místní Rotary 

Zóny. Začíná dvěma zajímavými reportáže-
mi. O tom, jak postarší cyklistický pár šla-
pal na dvojkole po Austrálii, a získával tak 
sponzory pro projekt vymýcení dětské obr-
ny. Druhá pak o programu, kde Rotary po-
máhá vzdělávat mladé řidiče tak, aby měli 
větší kontrolu nad řízením. Obě opravdu 
zajímavě natočené. Tím to ale končí. Pre-
zentace účastníků panelu je nudná a nicne-
říkající. Sedadla v auditoriu široká a měkká, 
takže místy usínám. Nakonec jsem rád, že 
je konec a mohu jít. Tak se šinu se zase po-
silnit dvojitým kafem v tiskovém centru. 
Chci se tam pochlubit pár fotkama z toho 
cirkusu v Domě přátelství. Sakra, kde mám 
mobil? To mám za trest, že jsem jim usnul 
při prezentaci. Jako zběsilý se řítím zpět 
a prohledávám nejprve sedadlo a potom 
celou řadu. A i tu níže a tu pod tím. Nic. 
Hmmm. Nechám se sekuriťákem dovézt do 
Ztrát a nálezů. Tam při pohledu na můj vý-
raz a mou visačku mě ihned uklidňují. 
Georgi, máme tvůj mobil. Super. Ale jak 
víte, že to je ten můj, vždyť je zamčený. Ale 
ty jsi šikovný, poslali jsme ti dokonce e-
-mail. Koukám na ně jako šílený. Co? Vyta-
huje ze skříně můj mobil. Opravdu můj 
mobil! A zmáčkne tlačítko zapínání. Displej 
se rozsvítí do zamčené obrazovky, kde ale 
je kromě času i můj e-mail. Koukám na to 
jako vyoraná myš. Vůbec nevím, že bych 
něco takového zadával. Ze samého nadšení 
všechny objímám, včetně trochu vyděšené-
ho sekuriťáka. A za odměnu zavolám přes 
Messenger Gabušce a povídáme spolu sko-
ro hodinu. Po cestě na hotel si koupím indii, 
je super a připravuji se na ranní setkání se 
zástupci australské výměny mládeže.

Tak začíná den 3. kongresu. Přemýšlím, 
jak dlouho zvládnu spát 2 hodinny denně. 
Ten časový posun mě tentokráte opravdu 
ubíjí. Přes den bych potřeboval stříknout 
kofein rovnou do žíli a v noci nespím. Tak 
ranní očista a procházka směrem tenisová 
aréna. Po cestě setkání s Australským dis-
triktním týmem RYE, co spolu vyměňuje-
me. Pějí chválu na naše děcka, a tak se 
dmu pýchou, i když to není moje zásluha. 

Dnešek je věnován Nadaci Rotary, a tedy 
i nejdůležitějšímu projektu Rotary, tedy vy-
mýcení dětské obrny. Předseda nadace Ian 
Riseley informuje, že se letos objevily jen  
3 případy tzv. divokého viru, 1 v Pákistánu 
a 2 v Afghánistánu, ale v zásadě jde o 3 ze 
stejné oblasti. Je to tam docela drsné, ostat-



ze světa

R O T A R Y  G O O D  N E W S  4 | 2 0 2 3 27

ně o tom informuje i koordinátor očkování 
z Pákistánu. Lidé se očkování bojí, někdy 
kvůli pověrám, někdy kvůli fake news a ně-
kdy proto, že to jejich imám zakázal. Někte-
ré očkovací týmy za to dokonce zaplatily 
životem. Ale oni to nevzdávají a vracejí se 
tam, kde je vyhnali. Dokonce mají tým na 
terénních motorkách pro obzvláště nepří-
stupné vesnice. Žádné dítě nesmí být vyne-
cháno. Musí se přerušit řetězec přenosů. Už 
jsme tak blízko. Ale stále je potřeba nezvol-
ňovat, i když je cíl v dohledu.

Tým filmařů a fotografek hovoří o práci 
na zviditelnění našich projektů, Polio plus 
specificky. Snaží se ukázat pozitivum 
i v těžkých případech. Nemůžeme všichni 
jet do Pákistánu. Obrázky k nám mohou 
Pákistán přivést a dokážeme pochopit ten 
boj. Žádný sen není příliš velký. Vše je mož-
né s vizí a plánem. Jak říká další mluvčí Mi-
chael McQueen: „Je bláznovství dělat to 
stejné znovu a znovu a očekávat, že to bude 
stále fungovat. Časy se mění a my musíme 
také. Buďte odvážní. Poslání zůstává, ale 
změňme prostředky.“ Další část je věnována 
dvěma farmaceutickým společnostem v Af-
rice. Obě vybudovali lidé, kterým Rotary 
dalo šanci na vzdělání a opuštění chudoby. 
Nyní v řadách Rotary vracejí zpět z toho, co 
se jim podařilo. Stavějí školy, centra prak-
tické výuky. Rozbíjejí začarovaný kruh chu-
doby za pomoci vzdělání a zdravotní péče. 
Dostávají vyznamenání. Spíš by měli dostat 
svatozář. Je to fakt síla.

Odpoledne jsou opět semináře, tentokrá-
te už lepší než ty včerejší. Pár zajímavých 
nápadů na práci se sociálními médii (info-
grafika pro Instragram a LinkedIn), reklam-
ními předměty (cpát QR kódy všude) a my-
šlenky na to, jak si „personalizovat“ značku 
Rotary. Všechno to jsou zajímavé náměty, 
které se budou muset trochu rozležet, než 
je dokážu použít u nás. Ale v zásadě super. 
V šest večer už je tma jako v pytli, takže 
z plánované prohlídky města nebude nic. 
Nějak mi nedošlo, že tím, že je tu vlastně 
zima, tak se smráká daleko dříve. Nechá-
vám to na ráno.

Spal jsem celých 5 hodin. Naprosto ne-
skutečné. Už se necítím jako exhumovaná 
zombie, ale jenom jako něco, co je těsně 
před umřením. Dopoledne jsem si udělal 
volný program, protože bych chtěl alespoň 
něco z centra Melbourne vidět. Plán je půj-
čit si elektrokoloběžku, vždyť je jich všude 

spousta, a tak toho zvládnout více. Razím 
na stanoviště. Žádné koloběžky tu nejsou, 
asi ranní špička. Nakonec najdu jedno 
elektrokolo a po pár minutách zápasení se 
sedadlem už jedu. Chvíli jsem nervózní, 
protože s kolem musím na silnici, kdežto 
s koloběžkou jsem chtěl jezdit po chodní-
cích. Ale rychle to přejde a jízda vlevo mi 
za chvilku přijde normální. Tedy až do prv-
ního odbočování vpravo. Ale i to se poddá.

Díky kolu se mi značně zvětšil akční rá-
dius. Jedu do olympijského parku, k paláci 
guvernéra, do botanické zahrady, do staré 
čtvrti, tzv. královské domény. Zastavuji se 
u památníku padlých vojáků. Objíždím ho 
a najednou jsem uprostřed nějaké slávy. 
Spousta různých uniforem, dudák, vojen-
ská kapela. No a já mezi nimi na kole limet-
kové barvy. Připadám si zcela nepatřičně, 
tak raději šlápnu do pedálů a mizím směr 
centrum. Ranní špička v pětimilionovém 
Melbourne vrcholí a já si přesto připadám 
bezpečně. Tohle by mi v New Yorku, ale 
možná ani v Praze úplně neprošlo. 

Vydávám se tedy kolem Národní galerie 
a Melbournské filharmonie, přes Federati-
on Square, kolem katedrály sv. Pavla 
směrem na kopec. Je to tady zvláštní 
směs koloniální architektury, pompéz-
ních reprezentačních budov, klasické 
anglo-saské architektury konce 19 sto-
letí, s občasnou transplantací na čínské 
motivy. To když dojedu až do čínské 
čtvrti. Čínská hudba se line odevšud, 
samozřejmě každá jiná, takže je to ta-
ková čínská kakofonie. Navíc všechny 
možné čínské vůně se mísí v až nepří-
jemný těžký odér. Šlapu dál kolem Stát-
ní knihovny a díky elektrokolu jsem za 
chvilku na kopci u Staré pevnosti, či 
spíše pevnostního vězení, tzv. Old Gaol. Je 
docela legrační, že se ztrácí v zástavě no-
vějších a hlavně vyšších budov. Takže vám 
to zdálky přijde jako dětský hrad. Pomalu 
se vracím zpět kolem Tržiště královny Vik-
torie, ale zastavit se nemohu. Je napláno-
ván další formální oběd, tentokráte u stolu 
s generálním sekretářem Johnem Hewkem. 
Známe se, tak se docela těším. 

Oběd proběhl výborně, u stolu s námi je-
nom Australané. Ale John je skvělý hostitel, 
takže dal každému prostor a když už to třeba 
vypadalo, že se konverzace zasekne, tak ji 
umně nahodil zpět. Je to profík. Už zbývá jen 
závěrečný odpolední ceremoniál. Začíná ve 

velkém stylu muzikálu „Ta největší show“. 
Skvělá hudební, taneční i akrobatická čísla. 
Super začátek. Potom představení všech na-
stupujících činovníků a další minikoncert, 
tentokráte Bee Gees za účasti jednoho pů-
vodního člena. Hrají samé pecky a lidé trsa-
jí v uličkách. Rozsvícená světýlka baterek na 
mobilech se kývají do rytmu. Prostě koncert 
se vším všudy. Přichází prezidentka Jennifer 
a představuje nastupujícího prezidenta Go-
rdona McInallyho ze Skotska s rodinou. Ten 
potom představuje vizi na příští rok. Některá 
témata samozřejmě zůstávají. Polio Plus, 
podpora vzdělávání děvčat. Nově globální 
granty i pro projekty Rataractu a úplně nový 
projekt podpory mentálního zdraví. Asi se 
přihlásím. Následuje děkovačka všem orga-
nizátorům od špiček až po sargenty at arms. 
Dojemné symbolické předávání štafety pre-
zidentů a potom veliká děkovačka Jennifer. 
Ta je zcela na místě, protože ona je superstar. 
Dala za jeden rok tolik nových impulzů, že 
je skoro škoda, že její funkční rok končí. 
Končí také kongres. Loučení s přáteli, těmi 
letitými i novými. Tak šťastnou cestu a na 
viděnou příště. 

Cesta zpět probíhá obdobně jako tam, ale 
už jsem připraven na všechny nemilé zále-
žitosti, takže to nějak přežívám. Ta cesta 
byla opravdu šílená, lepší by bylo si na kaž-
dám místě udělat tak přestávku na den 
nebo dva. Ale i přes tu nepohodu to bylo 
super. Přál bych vám abyste to zažili také. 
Ten náboj, ta atmosféra. Ale to může zažít 
každý z vás. Kongress je otevřený všem. 
Takže možná bych měl psát na místo přeju, 
spíše že vám to doporučuju. Ale to zní tak 
stroze, protože bych vám opravdu přál abys-
te to zažili. Je to obrovský pocit rotariánské-
ho sounáležití. Tak co vy na to, že by za rok 
v Singaporu? Tam je to jenom kousek.

Dojemné předávání 
štafety presidentů 
a potom veliká 
děkovačka Jennifer. 
Ta je zcela na místě, 
protože ona je 
superstar.
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ICC

Charity Flyers v Praze 2023
Prostřednictvím ICC CZ-SK-D přijeli letos do České republiky Charity Flyers 
z Německa, aby podpořili charitativní projekt v Praze.

arity Flyers je skupina pře-
vážně rotariánských přátel, 
kteří spojují radost z létání se 

službou dobré věci. Letošní trasa vedla 
přes Rujánu, Švédsko, Pobaltí, Polsko, Čes-
kou republiku, Maďarsko, Rumunsko a 
Chorvatsko. S pěti malými letadly a cel-
kem 12 piloty pak letová trasa vedla 3. červ-
na do Prahy, kde mohl být jako zlatý hřeb 
předán dar ve výši více než 12 000 eur žen-
ské poradně v Praze.  Ještě předtím přátelé 
navštívili poradnu pro ženy a dívky v nou-
zi www.poradnaprozeny.eu s RC Praha 

Bohemia. RC Praha Bohemia tuto poradnu 
pro ženy v nouzi úspěšně podporuje již 
více než 10 let a je za tento velký dar velmi 
vděčná. Společná slavnostní večeře s mno-
ha dobrými rozhovory a zábavou završila 
tuto milou akci v Praze.

Ch
Text: PHILIPP HANUS

z domova

yslím, že lépe se dnes tento sloupek 

asi ani nedal nazvat. Po roce, kdy jsem 

psal oficiální úvodník guvernéra, a kde jsem 

se snažil být maximálně korektní vůči všem, 

tak mám nyní opět možnost si do něčeho 

trochu píchnout, trošku postrčit anebo jen 

si prostě povzdechnout. A víte co? Ono úpl-

ně není do čeho píchat, koho postrkovat 

anebo nad čím si vzdychat. Jedno americ-

ké pořekadlo říká: „ Nesuď někoho, když jsi 

nešel alespoň míli v jeho botách.“ A ten rok 

v čele našeho distriktu, ten rok, kdy jsem 

měl možnost navštívit osobně většinu klubů 

v distriktu, mě naplnil neskutečnou pokorou 

vůči tomu, co všechno děláte.

Jasně, každý klub má své priority a ty mo-

hou být mezi sebou tak rozličné, jako stav-

ba domečků pro čmeláky versus jezdecká 

socha Karla IV. v nadživotní velikosti. Ale 

každý projekt má za cíl obohatit komunitu, 

životní prostředí anebo společenství lidí ať 

už u nás nebo ve světě. Samozřejmě bych 

přál všem klubům, aby měli dost lidských 

zdrojů na to, aby mohli fungovat k maximální 

vlastní spokojenosti. A to slovo „vlastní“ je 

asi klíčové, obzvláště u dobrovolnické orga-

nizace jako jsme my. Protože když jsem se 

na klubech ptal, co je motivuje k tomu, aby 

každý týden ve stejnou dobu seděli se stej-

nými lidmi u jednoho stolu, nejčastěji padala 

slova jako přátelství, druhá rodina a pomoc 

těm co ji potřebují. V takovém rozpolože-

ní je těžké někoho kritizovat za to, že jich 

je jako do mariáše, když i přesto zvládnou 

pomáhat. Jenom těm menším klubům přeji 

hodně síly. Protože každý projekt trvá určité 

množství člověko-hodin. Tak to prostě je. Můj 

bývalý společník vždycky říkal, že když trvá 

postavit dům tisíc hodin, tak tam pošleme 

tisíc lidí a máme to za hodinu hotové. Ještě 

nikdy jsem to nezkusil, protože nebyli lidi. Ale 

v Rotary akční lidé jsou a dokáží se spojovat. 

Takže bych vám chtěl všem popřát, abyste ty 

projekty měli za tu hodinu hotové. A taky ať 

máte moc krásné rotariánské léto.

TAK MĚ TU ZAS MÁTE

M

IPDG GEORGE J. PODZIMEK

JAK TO VIDÍM JÁ

12 000 eur
Výše daru předaného ženské poradně 
v Praze (poradnaprozeny.eu)
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ako první přijeli inboundi a jejich hlavní úlohou bylo rozdělit 
se do předem vytvořených týmů podle zemí a připravit na 

sobotní teambuilding týmové vlajky, na jejichž designu byli domlu-
veni společně s outboundy. Vlajku poté všichni společně nosili po 
čas sobotní teambuildingové hry. Páteční program začal výletem 
do Moravského krasu, kde navštívili Punkevní jeskyně, Macochu 
a potom i hrad Pernštejn. A i přes velkou únavu z celodenního 
výletu měli ještě dost energie na to večer předvést outboundům 
svá vystoupení, obdobná jako na Distriktní konferenci. Outboundi 
mezitím také dorazili do Křižanova a hned po příjezdu dostali svá 
saka, jmenovky, odznáčky i vizitky, a tím už měli vše, co na výměnu 
potřebují. Dalším bodem večera byly prezentace outboundů, kteří 
představili sebe, svůj Rotary klub i zemi, ve které stráví, doufejme, 
nejlepší rok svého dosavadního života. Po prezentacích byl ještě 
čas na poznání svých kolegů z týmů, kteří se zatím znali jen přes 
sociální sítě a společného dovymýšlení týmového jména a pokři-
ku. V sobotu následovala celodenní outdoorová teambuildingová 
hra. Spolupráce inboundů a outboundů byla skvělá a po celém 
dni a několika kilometrech v nohách se vyčerpaní vrátili zpátky 
do střediska, kde na ně čekalo vyhlášení vítězů celé hry a předání 
sladkých cen za nejlepší vlajku, pokřik i prezentaci z přechozího 
dne. Zatímco outboundi dostávali poslední cenné informace a rady 
před odletem, inboundi připravovali táborák. V neděli ráno už se 
jen všichni rozloučili a po snídani odjížděli unavení, ale plní zá-
žitků zpět domů. Meeting proběhl bez komplikací a věřím, že si 
to všichni moc užili a těší se na další akce organizované Rotary.

ž v Břeclavi sa vlakom ozývalo ahoj, salut, hey, ya... V are-
áli strednej vinárskej školy sa tých jazykov ozývalo ešte 

viac, keď sa študenti zvítavali na poslednom meetingu ich vý-
menného roka. Vo štvrtok si študenti užili šmykľavku, ktorou sa 
na potešenie mnohých spustil aj pán Barák, či výhľad z Reistny 
až do Mikulova. Na záver prišlo prekvapenie: blato. Bežne by 
sa zablatenie považovalo za nepríjemnosť, no v pravú chvíľu 
sa stalo zdrojom nesmiernej radosti a zábavy, ktorú mnoho 
študentov označilo za highlight meetingu. V piatok bolo nut-
né pozbierať všetku energiu, keďže sa celá skupina vydala na 
45kilometrový cyklovýlet spojený s fotosúťažou tímov, ktoré sa 
museli odfotiť pri významných miestach Lednicko-valtického 
areálu. Aj v sobotu bola na pláne fyzicky náročná aktivita – splav 
rieky Morava. Pri plavbe sa ozývali pesničky, ktoré si jednotlivé 
rafty pospevovali, aby sa veslá zosynchronizovali. Večer prišiel 
naj(ne)očakávanejší, emočne najnáročnejší moment. Všetci 
prítomní svoj výmenný pobyt úspešne ukončili, a tak prišlo 
na rad odovzdávanie certifikátov. 

Študenti zaspávali napol šťastní a to vďaka krásnym chvíľam 
stráveným spolu a napol smutní, pretože si uvedomovali, že 
jedna etapa ich života končí. Tak sa skončil nie len Farewell 
meeting 2023, ale aj posledný spoločný meeting pre zahranič-
ných výmenných študentov Dištriktu 2240 v školskom roku 
2022–2023. Slovami študentky Radany z USA: „Museli sme sa 
rozlúčiť, no išlo o dobré ukončenie. Bolo to veľmi ťažké, ale 
to len dokazuje, akí sme si všetci blízki.

Text: VERONIKA MÍKOVÁ, foto: JAROMÍR BARÁK a ROTEX Text: OLÍVIA MOLČÁKOVÁ, foto: ROTARY

Ve dnech 1. až 4. června 2023 zorganizoval Rotary 
Youth Exchange Czechia & Slovakia ve spolupráci 
s Rotexem Orientation Meeting IV. pro inboundy 
i outboundy z Česka a Slovenska.

V dňoch 14.–18. júna sa vo Valticiach konal posledný 
meeting pre zahraničných výmenných študentov 
Dištriktu 2240 organizovaný Rotary Youth Exchange 
Czechia & Slovakia v spolupráci s Rotexom.

z domova

VALTICEKŘIŽANOV

BOSÉ NOHY, BICYKLE, 
RAFTY A LÚČENIE

PŘÍPRAVA NA NEJLEPŠÍ 
ROK ŽIVOTA

J U
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ospodářský dvůr Bohuslavice nás už podruhé přivítal výbor-
ným jídlem, perfektním počasím a zvířátky. Z Portugalska 

se za námi v rámci short-termu přijela podívat Margarida se svojí 
asistentkou Sarou z RC Estoi Palace Int. Účastníci tak měli možnost 
využít svoje jazykové znalosti. První den jsme se jen oťukávali a 
seznamovali se. Druhý den za námi přijely masérky, kadeřníci, 
manikérky a my si moc užili beauty day. Třetí den byl náročný pro 
všechny. Nejdříve jsme si vyzkoušeli, jak předcházet nebezpečným 
situacím, a také jak se účinně bránit s moderní sebeobranou. Pak 
nás přijeli navštívit z RC Brno a také náš oblíbenec, Tomáš Vaňourek 
z Expedice Z101, který nám ukázal záběry z poslední výpravy po 
Africe a rozdal nám podepsané fotky. Čtvrtý den jsme rozebírali 
co dělat, když se někdo zraní, kam volat, co vše sdělit do telefonu, 
a snažili jsme se předat účastníkům své zkušenosti. Pátý den nás 
potěšila svojí návštěvou Eva Fruhwirtová z Mozkoherny a my měli 
možnost procvičit své mozkové závity s jejími mozkohračkami. Šestý 
a poslední den jsme očekávali početnou návštěvu z ivančického 
tábora Martiny Turečkové, kovářky, se kterou jsme si v minulosti 
ukovali nádherný náramek. Ani letos to nebylo méně napínavé. 
Martina přivezla 8 dětí ve věku 12–17 let. Ani my jsme nevěděli, jak 
tyto na první pohled nesourodé skupinky budou spolupracovat. 
Ale člověk míní... a dopadlo to výborně. Odpoledne jsme se šli 
ještě naposledy vykoupat a nabrat sluníčko na cestu domů a pak 
už jsme táborníkům zamávali. Celý den završila krásná momentka, 
a to když přišla jedna tábornice, že se jí u nás moc líbilo a příští 
rok chce jet s námi jako asistentka. To nás moc potěšilo! Sedmý 
den nás čekalo balení, nakupování dárků pro rodiče, poslední oběd 
a rychle autobusem zpět do Brna. Díky Rotary klubu Brno, Rotary 
klubu Plzeň Beseda, Sportisimo a všem dalším, že jste nám i letos 
umožnili prožít tak nádherné a naplněné dny.

kupinka od patnácti do osmnácti let mladých studen-
tů tak na dva týdny zažívala sportovní, kulturní, ale 

i historické vyžití nejen na Chebsku.
První návštěva byla naplánována na statek Doubrava, kde 

studenti zažili autentický český venkov a krásu přírody. Na 
statku měli také možnost ochutnat domácí výrobky, jako 
například čerstvá vejce, med, mléko a uzeniny pocházející 
přímo z tamního chovu.

Další částí jejich dobrodružství byla návštěva německého 
města Waldsassen, kde studenti měli možnost prozkoumat 
místní baziliku, parky a památky. Nedaleko města se setkali 
s Rotary klubem Stifland v Hatzenreuthu. Mládežníci za-
mířili například i do Prahy a okolních lázeňských měst na 
Karlovarsku.

Čtrnáctidenní program byl zaměřený na výrobu hudebních 
nástrojů, poznávání regionu, nechyběla ani návštěva Mezi-
národního filmového festivalu v Karlových Varech a spousta 
sportovních a poznávacích událostí. „Je to čtvrtý mezinárodní 
kemp. Jako jedni z mála klubů to provozujeme v rámci vý-
měny mládeže. Kemp je výjimečný v tom, že účastníci z ce-
lého světa vyrábějí z polotovaru kytaru nebo housle, což je 
světově unikátní. Máme tady mladé studenty ze Španělska, 
Tchaj-wanu, Švédska, Dánska, Turecka, Litvy. Jedná se o de-
vět mládežníků, kteří jsou rozdělení do dvou skupin. Takže 
z celého kempu vzejde pět houslí, čtyři kytary,” vysvětluje 
garant kurzu a past prezident Rotary klubu Jan Pátek.

Na celém procesu se podíleli lektoři houslařské školy, or-
ganizaci měla na starosti Integrovaná střední škola Cheb ve 
spolupráci s Rotary klubem. Studenti byli ubytovaní v rota-
riánských rodinách.

Text: BARBORA SLÁDKOVÁ Text a foto: TOMÁŠ LINDA

11 účastníků, 9 asistentů, 7 dní, 29 horkých malin, 
nespočet černých vtipů a jeden výjezd záchranky. Tak 
by se dal popsat 8. ročník Handicampu pod taktovkou 
Rotaract klubu Brno.

Výměnné pobyty, studenti z celého světa, 
zážitky a výroba hudebních nástrojů. 
Tak vypadá rotariánský tábor, který v Chebu 
pořádal Rotary klub Cheb.

KEMPYKEMPY

TÁBOR V CHEBUHANDICAMP 2023

H S
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DON’T MESS WITH TEXAS 
Ivana Eliášová
Outbound 2022/23
RC Olomouc City — 
D 5790, Texas, USA

Dne 12. 8. 2022 po přistání 
na letišti Dalas začala moje 

roční výměna. Po vřelém přivítání 
na letišti mou první host-rodinou 
a zástupci RC Kennedale jsem se 
vydala do mého nového domova 
ve městě Kennendale, které má 
asi 9000 obyvatel. Moje první 
host-rodina byla pouze host 
máma a její tři dcery, které měla 
v pěstounské péči. Navštěvovala 
jsem veřejnou střední školu. Ne-
cítila jsem se ale komfortně ani 
v host-rodině. Požádala jsem Ro-
tary o změnu. Byla jsem mile pře-
kvapena, jak rychle mě přesunuli 
do další rodiny. Díky rychlému zá-
sahu vedení Výměny mládeže 
jsem měla možnost změnit také 
školu. Nastoupila jsem do sou-
kromé školy Fellowship Academy 
a přestěhovala se do třetí host-
-rodiny. Byli to starší manželé. 
Teď nastala ta pravá a úžasná vý-
měna, jakou jsem si představova-
la. Podnikali jsme časté výlety 
a samozřejmě i nákupy, někdy ve 
velkém stylu. Rodina vlastní dům 
na jezeře Cedar Creek, kde jsme 
čas od času trávili víkend. Odlé-
tala jsem přesně po deseti měsí-
cích a nikdy bych si nepomyslela, 
že přes ne moc příjemný začátek 
výměny bude rozloučení tak těž-
ké. Děkuji RC Olomouc-City a Vý-
měně mládeže ČR & SK za mimo-
řádný rok v životě.

CELOSVĚTOVÉHO SETKÁNÍ 
ROTARIÁNŮ SE ZÚČASTNILI 
I VÝMĚNNÍ STUDENTI 
Z NAŠEHO DISTRIKTU
Linda Vítová
Outbound 2022/23
RC Hradec Králové — 
D 9790, Austrálie

Poslední víkend v květnu se 
v Melbourne uskutečnila RI 

Convention a já měla možnost 
u toho být. Rotex z našeho dis-

triktu nám všem jedenácti stu-
dentům naplánoval v Melbourne 
celý víkend. Covention trvala ně-
kolik dní a my měli tu čest být 
na jejím velkolepém zahájení. 
V sobotu jsme zavítali do Rod 
Laver Areny v Melbourne. Bylo 
tam celkem asi 250 lidí, kteří se 
příhlásili být tzv. Flag Barers 
vlajek států, kde je Rotary za-
stoupeno. Pro začátek Jennifer 
Jones pronesla pár slov a pak 
jsme šli na scénu my. Hrála hla-
sitá hudba a my jsme postupně 
vycházeli ze zákulisí. Když jsem 
viděla arénu plnou třinácti tisíc 
rotariánů, měla jsem husí kůži 
a slzy v očích. Byla jsem nesku-
tečně pyšná, že jsem Rotary vý-
měnná studentka z Česka. Také 
jsem měla možnost potkat se 
s guvernérem našeho Distriktu 
2240 Georgem Podzimkem. Ten-
to zážitek byl pro mě určitě jed-
ním z nejsilnějších za celý rok 
a potvrdilo se mi, jak je Rotary 
důležité a přátelské. Každému 
bych přála to zažít.

TŘI MEDAILE Z ALJAŠKY
Magdalena Frydrychová
Outbound 2022/23,
RC České Budějovice — 
D 5010, Aljaška, USA

Odmala se věnuji sportu, 
asi deset let jsem dělala 

závodně karate, které jsem ve 
12 letech doplnila o atletiku, 
u které jsem nakonec zůstala. Na 
výměnu jsem odjížděla s tím, že 
to vše na rok opustím a vyzkou-
ším něco nového. V mé nové ško-
le si studenti mohou vybrat spor-
ty podle ročního období. Ve 
chvíli, kdy se blížila jarní sezóna, 
padla volba na atletiku a fotbal 
(soccer). Ještě před jejím začát-
kem mě oslovili trenéři atletiky 
a pozvali mě do přípravného tré-
ninku. V polovině března jsem 
začala trénovat a již na konci mě 
čekaly první závody. Vyzkoušela 
jsem si toho hodně, v dubnu do-
konce mé první závody v pětiboji, 
na kterých jsem získala bronzo-
vou medaili. Na atletice jsem po-
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tkala svou současnou nejlepší ka-
marádku a tréninkovou partnerku. 
Olyvia Mamae je nejlepší atletkou 
nejen ve škole, ale ve sprintech 
a krátkých překážkách i na Aljaš-
ce, takže jsme spolu začaly hned 
trénovat. Dokonce mne vzala ke 
svému soukromému trenérovi, 
Johnu Paulu Hufferovi. Staly jsme 
se nerozlučnou dvojkou a společ-
ně se den ode dne zlepšovaly a na 
každých závodech sbíraly pro svůj 
tým cenné body, a vlastně na kaž-
dých také medailová umístění. Nej-
lepší tři atleti školy v každé disci-
plíně postoupili v polovině května 
na Region 4 Championship. Závodi-
la jsem ve čtyřech disciplínách:  
100 m, 100 m překážek, 300 m pře-
kážek a 4× 100 m. Ze 2. místa na 
100 a 300 m překážek, 3. místa na 
4× 100 m a 4. místa na 100 m jsem 
se nominovala na mistrovství Aljaš-
ky, které se konalo 26.–27. května 
v Palmeru. Do finále jsem se do-
stala se třemi ze čtyř disciplín. Do 
sobotního finále jsem nastupova-
la s vědomím, že jsem přípravě 
dala maximum. Přestože podmín-
ky nebyly ideální a počasí nám úpl-
ně nepřálo, start se povedl a do-
běhla jsem si pro krásné třetí místo 
na stovce překážek. Na 300 m pře-
kážek jsem byla jediným zástup-
cem naší školy. I ta se mi povedla, 
a i zde jsem si doběhla pro bronz. 
Medailovou sbírku jsem doplnila 
stříbrem ve štafetě na 4× 100 m, 
kterou jsem rozbíhala. Celkově se 
náš tým umístil na mistrovsví na 
2. místě se ziskem 55 bodů, z toho 
jsem já osobně přispěla 12 body 
v individuálních disciplínách 
a dalších 8 bodů jsme přidaly 
s holkami za štafetu. I přes těžší 

začátky pro mě nakonec sezona 
dopadla dobře a budou mi všichni 
moc chybět, jak trenéři, tak i celý 
můj tým.

SPLNĚNÝ SEN
Victoria Obiageli Mokolo
Outbound 2023/24
RC Valtice Břeclav — 
Jižní Korea

Všechno to začalo, když jsem 
se v lednu roku 2021 rozhodla 

začít učit korejsky. Jak jsem se do-
vídala více o Koreji a o korejské 
kultuře, tak jsem se do země zami-
lovala. Měla jsem velké štěstí, že 
jsem se na výměnný pobyt do Ko-
reje dostala jako jediný outbound 
student z našeho distriktu. Ne-
chtěla jsem totiž do žádné jiné 
země, než právě do Koreje. Když 
jsem zjistila, že jsem byla skuteč-
ně vybrána, nemohla jsem tomu 
uvěřit. Asi dva měsíce poté, co 
jsem dostala e-mail o mém umís-
tění, jsem dostala kontakt na mou 
první host-rodinu. Napsala jsem 
jim e-mail v korejštině a napláno-
vali jsme spolu videohovor. Při vi-
deohovoru mi řekli, že jsou rádi, že 
se dokážu domluvit korejsky, pro-
tože neumí vůbec anglicky. Také 
jsem se dozvěděla, že budu mít tři 
host-sestry, z nichž jedna poletí na 
výměnu do Česka ve stejnou dobu 
jako já do Koreje. S ní jsem si již 
několikrát volala, abych jí řekla 
něco o České republice, naší kultu-
ře a zvycích, a také ji naučila pár 
českých slov. Už se na svou výmě-
nu moc těším, nemůžu se dočkat, 
až se podívám do takové nádherné 
země, jakou je Jižní Korea.  

4

ROK PLNÝ ZMĚN
Sara Räihä
Inbound 2022/23
Finsko
RC Praha Staré Město
Překlad: Magdaléna Manková

Rok v Česku mi dal to, že 
se na svět, a především na 

sebe, dívám úplně jinak. Moje 
sny a představy se naplnily. 
Česká města ukrývají mnoho 
příběhů, i proto byl můj rok jed-
no velké dobrodružství. Ale ne-
byla to vždy jen procházka rů-
žovým sadem, byly i náročnější 
dny. Když jsem se poprvé do-
slechla, ve které zemi strávím 
svoji výměnu, byla jsem smut-
ná, protože jsem vnímala, že 
rozdíl mezi Finskem, odkud po-
cházím, a Českem není velký. 
Ale nenechte se zmýlit, postu-
pem času jsem zjistila, že roz-
díly jsou obrovské. Moc jsem 
toho na začátku nečekala, ale 
jak šel čas, začala jsem zjišťo-
vat, že Česko je krásné. Oprav-
du jsem si to užila, měla jsem 
možnost navštívit mnoho růz-
ných měst po celé zemi. Než 
jsem odjela na výměnu, hodno-
tila jsem sama sebe jako naivní 
a trochu mimo realitu. Ale tato 
země, mé rodiny a přátelé mi 
ukázali, co je to mít rád a být 
odvážný. Když se ohlédnu, mám 
pocit, že až oni mi otevřeli oči. 
Mám kamarády mezi lidmi, kte-
ří pochází z různých prostředí, 

a kteří mi ukázali různé pohle-
dy na svět. Ukázali mi, že být 
mezi lidmi, kteří vás mají rádi, 
je úžasné. Zjistila jsem, že mě 
baví věci, kterých jsem se dříve 
bála. Vím, že se do Česka určitě 
vrátím. Jsem vděčná za rok, 
který jsem tu prožila, za přáte-
le, které jsem získala, za vzpo-
mínky, které jsem si vytvořila. 
Bude mi smutno, bude mi líto, 
že už tu nejsem, nebo to, že 
jsem na některé věci neměla 
čas. Pořád je toho mnoho, co 
jsem nestihla. Doufám a pevně 
věřím, že na svůj rok v Česku 
nikdy nezapomenu. 

NAJZAUJÍMAVEJŠIE 
DOBRODRUŽSTVO
Pedro Yuki Korreda
Inbound 2022/23
Brazílie — 
RC Prešov Šariš

Jeden rok dozadu začal 
najzaujímavejšie dobro-

družstvo za moja života, som 
sa učil nový jazyk (slovenčina), 
som sa učil hrať na klavír, som 
poznal nový kamoši za celý 
svet, som užil iné počasie, na-
opak sezóna, reálne zimu že 
ma sneh a lizovatka. Som videl 
historistky mesta na Sloven-
sko a Česko a najznámejšie 
mesto v Francúzsko, Španiel-
sko a Taliansko. A úžasná prí-
roda za Slovensko.

RYE
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aždé EUCO začína v stredu a končí v nedeľu. V stredu ve-
čer na welcome party sme sa stretli so všetkými známymi, 

ktorých sme spoznali počas celého roka. Už vo štvrtok začal byť 
program plne nabitý. Tohtoročné podujatie poukazovalo na mi-
nulosť, prítomnosť a budúcnosť samotného mesta Miláno. Ráno 
nás čakala prechádzka cez súčasnú architektonickú časť Milána, 
potom nasledoval bezplatný putovný workshop v parku Sempione. 
Hneď poobede nás čakala ďalšia prehliadka v Adi Design múzeu, 
kde sme mali možnosť vidieť budúcnosť milánskeho umenia. Jed-
nou z ďalších veľmi zaujímavých voliteľných aktivít bola aktivita 
s názvom You Are Leo. Pomocou okuliarov virtuálnej reality nás 
preniesla a priviedla späť na koniec 15. storočia a mali sme mož-
nosť objaviť Miláno očami Leonarda da Vinciho. Na večer si pre 
nás organizátori pripravili pravú taliansku rokovú párty so živou 
hudbou. Piatok sa niesol vo veľmi podobnom duchu, ale s obme-
nenými aktivitami zameranými taktiež na minulosť, prítomnosť 
a budúcnosť. Taktiež nás čakal ďalší bezplatný putovný workshop 
v kostole Sant Eustorgio. Vyvrcholením piatkového večera, ako 
vždy býva zvykom, sú Country booths, kde country representatives 
prezentujú svoje krajiny cez rôzne typické národné pochutiny. Na 
slovenskom stanovisku nemohli chýbať slávne chrumky či ho-
rálky, ale ani Tatranský čaj, ktorý si účastníci po vyskúšaní veľmi 
chvália. Na stanovisku Českej republiky mali účastníci možnosť 
ochutnať oblátky, sójové rezy, Kofilu, ale aj veľmi dobre pre nás 
známu Kofolu a Becherovku. Sobotný program zväčša od de-
viatej hodiny rannej až do tretej poobede patrí ERIC stretnutiu, 
kde sa riešia vždy vopred pripravené témy. Na toto stretnutie 
môže samozrejme prísť každý jeden člen Rotaractu. Na tomto 
stretnutí sa odhlasovali členovia do ERIC boardu na nasledujúci 
rok, ako viceprezident, sekretár, IT referent, marketingový refe-
rent, pokladník a sociálny referent. Taktiež sa odhlasovalo, že 
nasledujúce EUCO sa bude konať 15. 5.–19. 5. 2024 v Bukurešti. 
Veľkolepé vyvrcholenie každého stretnutia ukončuje galavečer, 
ktorého téma a dresscode bol: tvoja predstava budúcnosti. Tento 
galavečer bol poňatý v duchu večerného pikniku v digitálnom 
lese. Najbližšie európske stretnutie Rotaract klubov bude od  
5. do 8. 10. 2023 v hlavnom meste Švédska, v Štokholme. 

Text: ZINA ŠKORŇOVÁ, foto: CRAIG SIMONS

Najväčšie Rotaract stretnutie sa tento rok uskutočnilo 
v Miláne, kde sa stretlo približne 700 členov Rotaract 
klubov z rôznych kútov sveta. Za náš dištrikt sa 
zúčastnili obaja naši Country Representative, 
Zina Škorňová za Slovensko (RAC Martin) a Jakub 
Machovec za Českú republiku (RAC Most). V tomto 
rotariánskom roku to bola naša najpočetnejšia 
výprava, keďže spolu s nimi sa zúčastnili aj ďalší  
ôsmi členovia iných Rotaract klubov.

zo sveta

EUCO

THE EUROPEAN 
ROTARACT CONVENTION

K
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zprávy
KLUBOVÉ

Více fotografií z akcí najdete 
v elektronické verzi časopisu:
www.rotarygoodnews.cz

navázat spolupráci s českou a slovenskou školou Okénko v Lon-
dýně. Jak u studentů, tak i u žáků se výpravy setkávají s velkým 
úspěchem a pomáhají rozvíjet zájem o moderní historii a národní 
uvědomění,“ uvádí Martin Pavliš, člen RC Pardubice a předseda 
okresní rady Junáka Chrudim. Akce měla velmi pozitivní dopad 
na všechny zúčastněné a nesla s sebou i významný edukační pře-
sah. Poděkování patří české ambasádě, zejména pak panu Žižlav-
skému. RC Pardubice by rád jednotlivé akce svázal do společného 
projektu s londýnskou Asociací pro válečné veterány a jeho obsah 
dále formalizoval. „Cílovou skupinou zamýšleného programu jsou 
skauti, žáci a studenti ze základních a středních škol z ČR s prefe-
rencí podpory pro sociálně slabší skupiny,“ upřesňuje zaměření 
projektu Michal Sláma, dlouholetý sekretář RC Pardubice. 
Všechny potřebné detaily poskytnou naši zástupci Martin Pavliš, 
RC Pardubice, předseda okresní rady Junáka Chrudim. 

Text: MICHAL SLÁMA

Rotary Klub Pardubice ve spolupráci se skauty dlouhodobě 
podporuje udržování odkazu československých veteránů 
v Anglii. Součástí projektu je pak i rozvoj spolupráce s Asociací 
pro svobodné československé veterány v Londýně a prohloubení 
znalostí a zájmu o moderní dějiny u mladé generace. RC 
Pardubice pro tento projekt rovněž hledá partnery pro zajištění 
jeho dlouhodobého chodu. 

očetná skupina skautů ze Skutče se za podpory RC Par-
dubice zúčastnila pietního aktu k uctění českosloven-
ských válečných veteránů a bojovníků za svobodu v Bro-

okwoodu nedaleko Londýna. „Akce se během let dobře etablovala 
a získává silnou dynamiku. Účast skautů na pietním programu 
v Brookwoodu je vnímána velmi pozitivně a má silnou odezvu 
u krajanů a příbuzných veteránů. Tento rok se nám také podařilo 

P

P A R D U B I C E

RC Pardubice podporuje výjezdy 
skautů do Londýna k uctění památky 
československých veteránů 
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RC Praha oslavil společně s RC Brno, RC Brno-City a bavorským 
partnerským RC Nürnberg-Neumarkt Mezinárodní den dětí 
uspořádáním charitativní aukce obrázků, které namalovaly děti 
léčící se na Onkologické klinice Dětské nemocnice Brno. Aukce 
proběhla 1. června ve vile Tugendhat pod záštitou prorektorky MU 
Brno a manželky premiéra České republiky, Mgr. Jany Fialové, a za 
přítomnosti ministra životního prostředí ČR, Mgr. Petra Hladíka. 

ražba obrázků, kterou provedl prezident RC Praha Tomáš Po-
divínský společně s mluvčí Jihomoravské zdravotnické zá-

chranné služby Michaelou Bothovou, vynesla 1 026 000 Kč a vzhle-
dem k tomu, že vilu Tugendhat nám Muzeum města Brna zapůjčilo 
zdarma a o pohoštění se sponzorsky postaraly firmy Catering Bohatý 
a Víno Spielberg, byla celá částka věnována ve prospěch onkologicky 
nemocných dětí prostřednictvím Nadačního fondu dětské onkologie 
Krtek při Klinice dětské onkologie FN Brno. Bylo krásné, že se i ve  
složité době dokázali dát dohromady lidé, kteří chtějí pomáhat těm 
nejpotřebnějším. Sešli se společně významní i drobnější podnikatelé, 
vědci, lékaři, studenti, umělci, penzisté i politici, k tomu členové 
mnoha i zahraničních Rotary klubů, aby nejenom pomohli těžce 
zkoušeným dětem, ale také ukázali, že i v těžkých dobách je možné 
pomáhat těm, kteří to mají ještě mnohem̌ těžší. Poděkování patří 
všem za ochotu, lidskost a dobré srdce – a také za příklad pro ostatní. 

Text: TOMÁŠ JAN PODIVÍNSKÝ

D

P R A H A

Milion pro nemocné děti

1 026 000 Kč
Výtěžek aukce dětských obrázků byl věnován Nadačnímu fondu 
dětské onkologie Krtek při Klinice dětské onkologie FN Brno.

Po trojročnej prestávke, spôsobenej covid pandémiou, 
sa skupina výmenných študentov z RC Prešov-Šariš, 
Bratislava International a Bratislava Danube zúčastnila 
na 2 dňovej návšteve Budapešti. Výjazd organizoval ICC 
CZ–SK–HU a doprovod pre študentov robili členovia RC 
Nitra, RC Dunajská Streda a RC Rožňava. 

krem prehliadky všetkých podstatných pamätihod-
ností hlavného mesta Maďarska sme sa stretli s vý-

mennými študentmi, ktorí sú na ročnom pobyte v Maďar-
sku a ktorí sa pripravujú na ročné pobyty vo svete. 
Stretnutie bolo pri príležitosti návštevy Rotary klubu Bu-
dapešť, ktorého sa zúčastnili súčasný guvernér Dištriktu 
1911 László Réti, nastupujúca guvernérka Kovácsné Gila 
Erzsébet, predseda výboru ICC D 1911 HU–CZ–SK Gábor 
Lászik. Hostiteľom bol prezident RC Budapešť Olivér Ko-
vács. Náš dištrikt predstavila nastupujúca guvernérka 
Katarína Čechová. PDG Gabriel Vjeszt pripomenul výcho-
diskové zmluvy pre rozvoj spolupráce dištriktov krajín V4 
a o činnosti RC Nitra mala prezentáciu Anka Havranová. 
Výmenní študenti opäť pripravili prekvapenie, zaspievali 
snáď najznámejšiu maďarskú ľudovú pieseň. Intenzívny 
program pre študentov bol doplnený futbalovým stretnu-
tím v univerzitnej časti Budapešti. Panorámu jedného 
z najkrajších miest v Európe si pozreli z vrchu Gellért 
a tiež počas nočnej plavby loďou. Nadviazali sme nové ro-
tariánske priateľstvá s cieľom v návštevách pokračovať.

Text: LADISLAV GÁLL, foto: MICHAL PONIŠT

N I T R A

So študentmi v Budapešti

O
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Minulý rok se Nadační fond pro nadané studenty úspěšně 
podílel na podpoře výjimečné mladé klavíristky Kláry Gibišové.  
Po dohodě s ČSOB jsme souhlasili s pokračováním podpory 
novou smlouvou. 

ržíme se nadále odkazu zakladatele Nadačního fondu a sna-
žíme se rozvíjet a prezentovat činnost fondu i mezi veřejností. 

Stanislav Novák a správní rada NF museli mezi řadou studentů vy-
brat několik málo nejvíce potřebných, kteří splňují náročná kritéria 
na udělení podpory. Z jeho počátečního vkladu ve výši 1 000 000 Kč 
byla v uplynulých třinácti letech podpořena velká část studentů. 
Nejvýraznějším za všechny byl Matyáš Novák (www.matyasnovak.
eu) – dnes celosvětově uznávaná hvězda. Webové stránky www.nf-
stanislavanovaka.cz jsou plné aktualit o dění v Nadačním fondu 
a velkou radost z úspěchu má jistě i manželka zakladatele Nadačního 
fondu, paní Růžena Šlemínová, která objevila mj. i Klárku Gibišovou, 
t. č. 11letou žákyni z Baště u Mělníka. Velké díky patří i Jaroslavu 
Zemánkovi a Petrovi Novotnému z RC Hradec Králové a Ladislavu 
Hanouskovi z RC Pardubice, kteří podporu tak významného talentu 
uvedli v život. Tento rok se Klárka po dohodě s paní učitelkou Taťá-
nou Vejvodovou přihlásila mj. do dvou prestižních soutěží v New 
Yorku, kde je v případě vítězství hlavní cenou koncert ve slavné Car-
negie Hall. Přejeme Klárce hodně štěstí a úspěchů v soutěžích! 

Text: ROMAN KAREL ŠIMEK

D

H R A D E C  K R Á L O V É

Carnegie Hall na dosah!

o symbolickém předání funkce prezidenta formou 
prezidentského řetězu jsme podepsali darovací 

smlouvu na částku 5 000 Kč pro spolek SNADNO, z. s., na 
částečnou úhradu rekondičně poznávacího pobytu a před-
sedovi spolku jsme předali sportovní trička pro členy 
spolku v ceně 12 000 Kč, kterými budou při svých aktivi-
tách propagovat nejen svůj spolek, ale i Rotary.

Text: MILAN CIBULKA

V pondělí 12. června 
jsme se sešli na 
předávacím meetingu. 
Společně s hosty jsme 
zhodnotili celoroční 
činnost, vzdali 
jsme čest Bohumilu 
Procházkovi a uzavřeli 
rotariánský rok 
dobročinnou akcí. 

Senátor Tomáš Fiala pozval členy RC Písek na prohlídku 
Senátu a na nádherný hudební pořad u příležitosti 
Valdštejnského léta v prostoru Valdštejnské zahrady. 

lenové klubu a výměnní studenti z USA, Brazílie, Ko-
lumbie, Chile, Tchaj-wanu a Francie si prohlédli pro-

story, kde zasedají senátoři. V zahradách vyslechli koncert 
písecké skupiny Fautores Flautae, Ševčík Quartet a Vilém 
Veverka Trio. Při této události udělil guvernér RC 2240 
George Podzimek Cenu Tomáše J. Bati zakládajícímu čle-
novi RC Písek Zdeňku Prokopcovi. Návštěvníky pozdravil 
i starosta města Písek Michal Čapek a ředitel Prácheňského 
muzea Jiří Prášek. Vzpomněl 780. výročí založení města 
a zavzpomínal i na významné osobnosti, které v Písku žily.

Text: MIROSLAVA ŽIŽKOVÁ

Předávací 
meeting

P Ř E R O V

P Í S E K

Písečtí rotariáni v Senátu

P

Č

zprávy
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Sport je něco, co by měl každý člověk provozovat co nejčastěji. 
Nejen že osvěží tělo a zrelaxuje mysl, ale také může přispět 
na dobrou věc. Golfisté z RC Ostrava International 13. května 
tohoto roku založili tradici golfových turnajů v areálu Golf 
Course Šilheřovice & Park Golf Club Ostrava.

olfový turnaj proběhl se spoluúčastí Park Golf Club Ostrava, 
jmenovitě s manažerem klubu, panem Martinem Potočným, 

dále s podporou hlavního sponzora, firmou STABA SERVIS ANTIKOR 
s.r.o., panem Michalem Marešem a samozřejmě s podporou členů RC 
Ostrava International. Turnaje se také zúčastnili členové RC Ka-
towice, takže byl s mezinárodní účastí. Výtěžek turnaje ve výši 36 
tisíc Kč byl věnován Jakubu Maixnerovi, což je sympatický klučina, 
postižený předčasným narozením, svalovou spinální atrofií a dalšími 
obtížemi. Věříme, že naše pomoc bude ku prospěchu Jakubovi i celé 
jeho rodině. V příštím roce se bude II. ročník Golfového turnaje RC 
Ostrava International konat 11. 5. 2023, čímž zveme všechny golfisty 
k účasti a zároveň podpoříme opět konkrétního mladého člověka.

Text: PAVEL JANDÍK

G

T

O S T R A V A

První ročník golfového turnaje

BOHUMIL PROCHÁZKA
I N  M E M O R I A M

politováním oznamuje-

me široké rotariánské 

rodině, že dne 1. června 2023 

nás navždy opustil dlouholetý 

člen Rotary Clubu Přerov, Ing. 

Bohumil Procházka. Bohuš, jak 

jsme jej mezi sebou oslovovali, 

byl rotariánem tělem i duší. 

V roce 1994 se aktivně zapojil 

do znovuobnovení činnosti 

přerovského Rotary klubu. Byl 

několikanásobným preziden-

tem klubu, osobně se podílel 

na výměně mládeže, v klubu 

zajišťoval mezinárodní službu 

a nemohl chybět při žádné klu-

bové akci. Měl možnost sezná-

mit se s fungováním Rotary 

v USA a své poznatky se snažil 

uplatnit i v činnosti našeho 

klubu. Aktivní byl i v místní ko-

munitě a po několik let zastá-

val funkci místostarosty města 

Přerova. Přestože byl založe-

ním sportovec, miloval lyžová-

ní a cykloturistiku, zákeřná ne-

moc ho přemohla rychle 

a nečekaně ve věku 77 let. Bo-

huši, budeš nám chybět a ni-

kdy na tebe nezapomeneme.

MILAN CIBULKA

S

36 000 Kč
Věříme, že výtěžek turnaje bude ku prospěchu Jakubovi 
i celé jeho rodině. 

26 000 Kč
Výtěžek turnaje pro zlepšení činnosti 
žateckého Klokánku.

RC Most zahájil na hřišti Bítozeves nový ročník golfové túry 
o zapůjčení guvernérského saka Rotary roku 2023–24.

 
urnaj se konal na Mezinárodní den dětí a nabízelo se, 
aby výtěžek byl věnován právě jim. Všichni hráči byli 

velmi štědří. Pozvané děti z Klokánku Žatec zažily atmosféru 
golfového turnaje, vyzkoušely si putování a pyšně si spolu 
s paními vychovatelkami odnesly šek na 26 000 Kč pro zlep-
šení činnosti jejich dětského domu. Vidět jejich radost 
v očích bych každému přála. Nový ročník golfové túry byl 
zahájen, těšíme se na další turnaje a příští rok opět na jaře 
v Bítozevsi. Hlavní organizátor, Jirka Bureš z RC Most, mohl 
být zaslouženě spokojen. Srdečně zveme rotariány i s přáteli 
na další turnaje – sledujte prosím Rotary kalendář akcí (golf).

Text: MARIE JEHLIČKOVÁ

M O S T

Golfová túra
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One million for sick children
he auction took place on 1 June 
at Villa Tugendhat in Brno, 
under the auspices of the 
Vice-Chancellor of Masaryk 

University Brno and wife of the Prime Min-
ister of the Czech Republic, Mgr. Jana Fia-
lová, and the Czech Minister of the Envi-
ronment, Mgr. Petr Hladík. The auction of 
the pictures yielded CZK 1.026.000,- and 
since the Villa Tugendhat was lent to us 

free of charge by the Brno City Museum 
and the food and drinks were sponsored by 
Catering Bohatý and Víno Spielberg, the 
whole donation was given to the benefit of 
children with cancer through the Krtek 
Children's Oncology Foundation at the 
Children's Oncology Clinic of the Brno Uni-
versity Hospital, which cares for children 
with cancer.

Text: TOMÁŠ JAN PODIVÍNSKÝ

T
RC Prague celebrated this year's 
International Children's Day together 
with RC Brno, RC Brno-City and the 
Bavarian partner RC Nürnberg-
Neumarkt by organizing a charity 
auction of pictures painted by children 
undergoing treatment at the Oncology 
Clinic of the Children's Hospital Brno. 
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KATARÍNA ČECHOVÁ
Governor of District 2240

G L O S S A R Y

Hello, 
dear friends,

with courage and purpose, we enter 
the new Rotary year 2023–24, and I be-
lieve that together we will accomplish 
significant and meaningful goals. My 
priorities are clear: nurturing our 
membership and our clubs, improving 
communication, enhancing outreach, 
and continuing to serve our youth. 
And, by doing these, fulfilling our mot-
to, "Create Hope in the World."
You will probably agree that it makes 
sense to bring new candidates for 
membership into the club when the 
existing members feel comfortable in 
the club, when they are involved in 
their club's activities, identify with its 
goals, and perceive the power of fel-
lowship throughout the Rotary family. 
These are the values that cannot be 
"delivered from the outside". 

I hope that the content of our news-
letter will be a valuable inspiration to 
you. With contributions from clubs and 
District officers, the D2240 Newsletter 
could and should become an important 
tool for raising awareness, improving 
image and communicating externally 
and internally about all that is going on 
in the clubs and our District. 

Rotary has long been committed to 
its responsibility for the education and 
advancement of youth. My full support 
will go to our existing and emerging 
Rotaract clubs, Rotex activities, the 
youth exchange and RYLA programs 
that move the young people signifi-
cantly forward in their personal 
growth and development.
Together, let's make it our goal to 
adapt Rotary International's priorities 
in our clubs and district. Let's build 
bridges of cooperation, empower every 
Rotarian, and move our district to-
ward unity and cohesion. Through mu-
tual respect, courtesy and cultivated 
communication, we have a chance to 
achieve these goals.

RC Prague City and Ljubljana Center 
have been partners for several years 
and their cooperation has resulted in, 
among others, a talent support project. 

his year, the second annual event 
took place in Prague. HAMU in the 

rhythm of jazz. The whole event was 
attended and supported by about 70 partic-
ipants including the Ambassador of Slove-
nia to the Czech Republic. More than ten 

participants came from the RC Ljubljana 
Center. This event was followed by several 
other activities – a meeting of the repre-
sentatives of the clubs and both universi-
ties at the Embassy of the Republic of Slo-
venia, a  tour of Prague, a Rotary golf 
tournament in Beroun and then all gath-
ered for a joint dinner.  We are looking for-
ward to the concert in Slovenia and the golf 
and dinner in Beroun next year.

Text: VOJTĚCH HAVRÁNEK

Czech-Slovak 
Concert 
and Gourmet 
Fellowship

This year, thanks to ICC CZ-SK-D, 
Charity Flyers from Germany came to 
the Czech Republic to support 
a charity project in Prague. 

arity Flyers is a group of mostly 
Rotarian friends who combine the 

joy of flying with service for a good cause. 
This year's route took us through Rügen, 
Sweden, the Baltics, Poland, the Czech 
Republic, Hungary, Romania and Croatia. 
With five small planes and a total of 12 
pilots, the flight route then headed to 

Prague on 3 June, where a donation of 
more than 12,000 Euros was presented to 
the Women's Counselling Centre in Prague 
as a highlight. Before that, the friends vis-
ited a counselling centre for women and 
girls in need (www.poradnaprozeny.eu) 
together with RC Prague Bohemia. RC 
Prague Bohemia has been successfully 
supporting this counselling centre for 
women in need for more than 10 years and 
is grateful for this generous donation.

Text: PHILIPP HANUS

P R A G U E

Charity Flyers 
in Prague 2023

I C C

T

Ch
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The year 
of changes

his year the Czech Republic 
has given me a new way to 

view the world, and more impor-
tantly, myself. My expectations were 
quite low in the beginning, but as 
the time passed I started to realize 
more and more the beauty in the 
Czech Republic. The country has 
many inspiring and beautiful stories 
hidden inside the cities. I  found 
peace in Prague and a small city next 
to it. I ended up wanting to stay 
here. The city changed me for the 
better. 

I know that in the future I will be 
returning to the Czech Republic 
either to visit or even to live and 
build a life here. I will never forget 
this year. 

Sara Räihä 
Finsko – RC Praha Staré Město

T
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he last weekend in May, the Rotary 
International Convention was held in 

Melbourne and I had the opportunity to be 
there. The Rotex from our district planned 
an entire weekend in Melbourne for all our 
11 students, which included this great 
event. Not only did we get to see all of the 
exchange students again and had to say 
goodbye to most of them, we also had the 
opportunity to be a part of something that 
I will never forget for the rest of my life. 
There were over 20,000 Rotarians from all 
over the world in Melbourne and we had 
the opportunity to talk to a few of them. 

The Covention lasted several days and we 
had the privilege of being at the grand open-
ing. On Saturday, we visited Rod Laver 
Arena in Melbourne, where, by the way, the 
Australian Open tennis tournament was 
held in January. There were about 250 people 
in total who signed up to be the so-called 
Flag Bearers of all the national flags in 
which Rotary is represented. We were wel-
comed by the President of Rotary Interna-
tional herself, Jennifer Jones. Our group of 
exchange students arrived at the venue on 
Sunday morning wearing our jackets full of 
pins, so we stood out nicely from the crowd. 
Rotarians from all countries took pictures 
with us, talked to us, asked us questions and 
made us feel like celebrities. Everyone was 

randomly assigned a flag of a country and 
the ceremony could begin. To start, Jennifer 
Jones said a few words and then we took the 
stage. Loud music played and we slowly 
walked out from the backstage with the 
flags of the state whose name had just been 
announced. Seeing the arena filled with thir-
teen thousand Rotarians caused shivers and 
tears welling up in my eyes. I was incredibly 
proud to be a Rotary exchange student from 
the Czech Republic. After the opening, we 
stayed in our seats for a while to see what 
the individual lectures would look like. It 
was not boring at all, on the contrary. 
Everything was exciting, I couldn't believe 
what great things Rotarians do. There was 
even a music band that made everyone sing 
and dance. We also visited the so-called 
House of Friendship, which featured various 
booths of different Rotary clubs, projects, 
food, souvenirs, music and much more. 
I also had the opportunity to meet the Gov-
ernor of our Czech-Slovak District 2240, 
George Podzimek.

This was surely the most powerful expe-
rience of the year for me and confirmed 
how important and friendly Rotary is. 
I wish everyone could experience this.

Linda Vítová
RC Hradec Králové – Australia D 9790

R Y E

Exchange students from our district 
attended the Rotary World Meeting

T
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We regret to announce to the Rotary 

family at large that on June 1, 2023, 

a long-time member of the Rotary Club 

of Přerov, Ing. Bohumil Procházka, has 

left us forever.

ohuš, as we called him among 

ourselves, was a Rotarian in body 

and soul. In 1994 he was actively in-

volved in the reactivation of the Přerov 

RC. He was several times president of 

the club, personally participated in 

youth exchange, provided international 

service in the club and could not miss 

any club event. He had the opportunity 

to get acquainted with the functioning 

of the Rotary in the USA and tried to use 

his knowledge in the activities of our 

club. He was also active in the local 

community and for several years held 

the position of vice-mayor of Přerov.

Although he was an athlete by birth and 

loved skiing and cycling, a vicious 

illness overcame him quickly and unex-

pectedly at the age of 77. Bohuš, you will 

be missed and never forgotten.

Text: MILAN CIBULKA

I N  M E M O R I A M

Bohumil Procházka

B

Exchange students from RC Prešov-
Šariš, Bratislava International and 
Bratislava Danube took part in a 2-day 
visit to Budapest. 

he trip was organized by ICC CZ–SK–
HU. In addition to sightseeing of the 

city, we met with exchange students who 
are on a year–long stay in Hungary. The 
meeting was attended by the current gov-
ernor of the 1911 district L. Réti, the incom-
ing governor of Kovácsné G. Erzsébet, the 
chairman of the ICC D 1911 HU–CZ–SK 

committee G. Lászik. The host was the 
President of RC Budapest O. Kovács. Our 
district was introduced by the incoming 
Governor K. Čechová. PDG Gabriel Vjeszt 
recalled the basic agreements for the 
development of cooperation of the V4 dis-
tricts. The activities of RC Nitra were pre-
sented by A. Havranová. The program 
included an Intensive Football Meeting, 
a Gellért throw and a night boat cruise. We 
established new Rotary friendships with 
the aim to continue the visits.

Text: LADISLAV GÁLL, PHOTO: MICHAL PONIŠT

With exchange 
students 
in Budapest

RC Most started a new year of the golf 
tour for the lease of the Rotary Gover-
nor's Jacket 2023–24 with a tournament 
on the 9–hole course Bítozeves.

he tournament was held on Interna-
tional Children's Day on June 1, 2023 

and it was suggested that the proceeds be 
donated to the children. All the players not 
only enjoyed the beautiful weather, the 
well prepared course, but were very gener-

ous. The children invited from Klokanek 
Žatec experienced the atmosphere of the 
golf tournament, tried their luck at the 
putting and proudly took home a cheque of 
CZK 26.000,- to improve the activities of 
their children's home. I would like every-
one to see the joy in their eyes. The new 
year of the golf tour has started, we look 
forward to more tournaments and to the 
next year in the spring again in Bítozeves.   

Text: MARIE JEHLIČKOVÁ

N I T R A

Rotary 
Governor's Jacket

M O S T

T

T
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Nový
prezident RI 
Gordon McInally 
představuje svou 
agendu plnou 
naděje

aktivity

kluby

P O Č T Y  K L U B Ů

ROTARY: 36 782
ROTARACT: 10 063
INTERACT: 15 035K 18. 5. 2021

ROTARY
ČÍSLA
GLOBÁLNĚ

P O Č T Y  Č L E N Ů

ROTARY: 1 198 766
ROTARACT: 217 186
INTERACT: 368 805

D AT U M P O Ř A D AT E L A K T I V I TA M Í S T O

Aktualizovaná data konání akcí 
si prosím ověřte na 
rotary2240.org

Beroun
Brno 
Brno City 
Broumov  
České Budějovice 
Český Krumlov 
Frýdek-Místek 
& Kopřivnice 
Hluboká n. Vltavou  
– Golf 
Hradec Králové 
Cheb/Eger
Jičín – Nymburk 
Jihlava 
Jindřichův Hradec 
Karlovy Vary 
Klatovy 
Kroměříž 
Liberec, Jablonec 
Most 
Olomouc 
Olomouc City 
Opava 
Ostrava 
Ostrava City 
Ostrava International
Pardubice 
Písek 
Plzeň 
Plzeň Beseda 

Poděbrady 
Prag Bohemia 
Praga Ekumena 
Prague International 
Prague Platinum 
Praha 
Praha City
Poděbrady Spa – satelit-
ní klub RC Praha City 
Praha – Staré Město 
Přerov 
Prostějov 
Tábor 
Telč 
Telč – satelitní klub 
Prague Golf (v zakl.)
Třebíč 
Trutnov 
Uherský Brod 
Valtice – Břeclav 
Zlín 
Znojmo

R O TA R A C T

Brno
České Budějovice
Hradec Králové
Most
Praha 
Zlín

R O TA R Y  K L U BY  / Č R / R O TA R Y  K L U B Y  / S R /

Banská Bystrica 
Banská Bystrica Classic 
Bratislava 
Bratislava Danube 
Bratislava International 
Dunajská Streda 
Humenné 
Košice 
Košice – Country 
Košice Classic 
Levice 
Liptovský Mikuláš 
Malacky – Golf
Martin 
Nitra 
Nitra Harmony 
Nové Zámky 
Piešťany 
Poprad 
Prešov – Šariš

Rožňava 
Spišská Nová Ves 
Stupava Záhorie 
Trebišov
Trenčín 
Zvolen
Žilina
Žilina International 

R O TA R A C T

Banská Bystrica
Bratislava – (v zakl.) 
Bratislava Danube 
Martin 
Košice 
Košice Classic

R O T E X

Společně pro ČR a SR

2. 9. ICC CZ-SK-A Setkání na Třístoličníku Třístoličník

10. 9. RC Hradec K. Tmavomodrý večer Hradec Králové

22.–24. 9. RYE CZ&SK  Orientation Meeting I. pro inboundy ČR + SR Kroměříž

23. 9. RYE CZ&SK  Pracovní setkání YEO ČR + SR Kroměříž

13.–15. 10. RYE CZ&SK  Rebound Meeting ČR + SR,Křižanov

31. 10.  RGN  Uzávěrka příspěvků pro RGN 6/2023 (vychází 13. 12.)  všeobecná aktivita

5. 11. RYE CZ&SK  Orientation Meeting I. pro outboundy 

   a jejich rodiče ČR + SR Třebíč

24.–26. 11. RYE CZ&SK  Orientation Meeting II. pro outboundy ČR + SR Kroměříž

8.–10. 12. RYE CZ&SK  Vánoční Praha pro inboundy ČR + SR Praha

31. 12.  RGN  Uzávěrka příspěvků pro RGN 1/2023 (vychází 13. 2.)  všeobecná aktivita



DĚKUJEME VÁM ZA PODPORU 
NADACE ROTARY
Vaše dary pomáhají po celý rok podporovat 
mimořádné projekty, které mají zásadní vliv na 
domácí i celosvětové komunity.

VÍCE SE DOZVÍTE NA: my.rotary.org/annual-fund



Let us take care of your event

ELEGANTLY POISED ABOVE 
the city of a hundred spires
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Czech Republic's
Leading Business

Hotel

• 200 m from the Prague City Center

• 539 Rooms & Suites

• Bellevue Conference Hall | 24 floor

• Modulable event space 727 m2

• 24 Meeting rooms

• Executive Club | 22 floor

• Spa & Gym | 25 floor

• Restaurants & Bars

• Indoor & outdoor car parking

• Bus parking

@CORINTHIAPRAGUE
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